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عکس: ایرنا



مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی اســتان اردبیل از اجرای طرح 
شناسنامه دار کردن باغات استان با هدف ارتقای استاندارد و سلامت 
محصولات تولیدی کشــاورزان و باغداران خبر داد.رحیم یوسفی در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: در راســتای ارتقای اســتانداردهای 
محصولات تولیدی و اطمینان از ســلامت محصول ارائه شناســنامه 
باغات در دستور کار قرار گرفته اســت.وی افزود: پایش لحظه ای و 
رصد مســتمر وضعیت باغات و تولیدات باغداران و کشاورزان از نظر 
استفاده از انواع سموم و کودهای کشاورزی و میزان تولید از اهداف 
اجرای این طرح است تا شــرایط برای مدیریت تولید، حمل و نقل، 
فراوری محصــول، کمک به بازاررســانی فراهم شــود.مدیر باغبانی 
سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل یکی از اهداف اصلی این طرح را 
عرضه محصول سالم به دست مصرف کننده عنوان کرد و گفت: با ارائه 
شناسنامه باغات وجود هرگونه بیماری های قرنطینه ای، آلودگی های 
محیطی، باقیمانده سموم و فلزات ســنگین مورد رصد و پایش قرار 
می گیرد تا از بروز هر گونه مشکلی در روند عرضه و صادرات محصولات 
کشاورزان و باغداران جلوگیری شود.یوسفی گفت: با توجه به اعمال 
استانداردهای ســختگیرانه از سوی کشــورهای هدف صادراتی، در 
صورت عدم رعایت این الزامات ممکن است باغداران و تولید کنندگان 
متحمل خسارت های سنگینی شــوند و از همین رو باید با همکاری 
و هم افزایی، ضمن ارتقای اســتانداردهای محصــولات در مبداء و 
محل تولید، از بروز هرگونه مشکلات احتمالی و ضرر و زیان باغداران 
جلوگیری کنیم.مدیر باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل 
خاطرنشــان کرد: در چهارچوب این برنامه باغــداران، گلخانه داران، 
مزارع پرورش گیاهان دارویی مزارع پرورش قارچ )کوچک مقیاس 
و بزرگ مقیاس( باید نسبت به اخذ شناسنامه اقدام کنند.وی گفت: 
این طرح توسط اتاق اصناف کشــاورزی اجرا می شود و ادارات تابعه 
سازمان جهاد کشــاورزی در مرکز استان و شهرستان های استان هم 

هماهنگی های لازم را انجام می دهند.
یوسفی گفت: حدود ۲ سال است که شیوه نامه شناسنامه دار کردن 
باغات ابلاغ شده است و زیرســاخت های فنی مورد نیاز برای اجرای 

این طرح فراهم شده است.
مدیر باغبانی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان اردبیل یادآورشد: 
در ســالهای اخیر به دنبال مشــاهده روگوز گوجه فرنگی بخشی از 
محصولات گوجه و فلفل به کشــور عودت داده شــد و باید با رصد و 
کنترل از مبداء مانع از تکرار چنین مشــکلاتی بــرای تولید کنندگان 

شویم.وی یادآورشد: در حال حاضرســطح باغات استان اردبیل ۴۰ 
هزار هکتار است که ســالانه ۴۰۰ هزار تن انواع محصولات سردرختی 
تولید و روانه بازارهای مصرف می کنند. علاوه بر این در استان اردبیل 
در مجموع ۳۰۰ هکتار گلخانه احداث شده است که از این میزان ۱۵۰ 
هکتار در مرحله بهرهبرداری اســت و ۱۵۰ هکتار دیگر هم در مراحل 

پایانی و آماده بهره برداری است
به گزارش ایرنا و طبق اطلاعیه سازمان جهاد کشاورزی استان اردبیل 
طبق دســتورالعمل ابلاغی و دســتور معاونت باغبانــی وزارت جهاد 
کشــاورزی، بهره مندی از هرگونه خدمات، بویژه نهاده ها و کودهای 
شیمیایی مشمول یارانه، فنس کشی باغات ، احداث خانه کارگری از 

این به بعد منوط به ارائه شناسنامه باغات خواهد بود.
سازمان جهاد کشــاورزی اســتان اردبیل در این اطلاعیه به باغداران 
توصیه کرده اســت با توجه به حجم باغات باقیمانده، هرچه سریعتر 
نسبت به اخذ شناسنامه یا پروانه فعالیت صنفی)از دفتر نظام صنفی 
کشاورزی شهرســتان ها و یا مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان ها 
و مراکز جهاد کشاورزی( اقدام کنند.بر اساس این اطلاعیه باغداران 
می توانند با همراه داشــتن شناســنامه و کارت ملــی، موبایل به نام 
متقاضی، اطلاعات باغ مدنظر را به مراکز اعلام شــده ارائه کنند و یا با 
مراجعه مستقیم به سامانه ســبک اقدام به دریافت شناسنامه برای 

باغ خود کنند.

با هدف ارتقای استاندارد محصولات؛

باغهایاستاناردبیلشناسنامهدارمیشود

مدیرکل امور مالیاتی استان زنجان گفت: بیش از ۹۸ درصد از درآمدهای پیش بینی شده برای این 
استان از محل وصول مالیات تامین می شود.فیروز شکوری مدیرکل امور مالیاتی استان زنجان گفت: 
در مجموع از نیمه دوم سال ۱۴۰۰ تاکنون بالغ بر ۲۷ هزار میلیارد ریال از محل مالیات بر ارزش افزوده به 
حساب شهرداری ها، دهیاری ها و روستاهای فاقد دهیاری و عشایر، استان زنجان واریز شده است.در 
پنج ماهه نخست امسال بیش از چهار هزار میلیارد ریال از درآمدهای ناشی از مالیات بر ارزش افزوده 
به حساب شهرداری ها، دهیاری ها و روستاهای بدون دهیاری و عشایر استان پرداخت شده است 
که از این مبلغ ۱۹۸ میلیارد تومان برای شهرستان زنجان، ۵۸ میلیارد تومان برای شهرستان ابهر، 
۲۶ میلیارد تومان برای شهرستان خرمدره، ۱۴ میلیارد تومان برای شهرستان ایجرود، بیش 

از ۶۲ میلیارد تومان برای شهرستان خدابنده، ۱۲ میلیارد تومان برای شهرستان سلطانیه، ۱۸ میلیارد 
تومان برای شهرستان طارم و ۱۵ میلیارد تومان برای شهرستان ماهنشان واریز شده است.وی افزود: 
در مجموع از نیمه دوم سال ۱۴۰۰ تاکنون بالغ بر ۲۷ هزار میلیارد ریال از محل مالیات بر ارزش افزوده 
تومان به حساب شهرداری ها، دهیاری ها و روستاهای فاقد دهیاری و عشایر، استان زنجان واریز شده 
است.شکوری گفت: سال گذشته از ۵۸ هزار صنف استان ۳۲۶ میلیارد تومان مالیات وصول شده که این 
میزان کمتر از چهار درصد کل مالیات وصولی بوده است.یعنی فقط چهار درصد از درآمدهای پیش بینی 
شده مالیاتی زنجان از واحدهای صنفی تامین شده است. تمام مالیاتی که از سوی صنوف، واحدهای 
تولیدی و خدمات و همه مودیان پرداخت می شــود به جامعه باز می گردد و صرف رشــد و عمران و 
 آبادانی آن می شود. سال گذشته یک هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان از سوی امور مالیاتی به شهرداری ها و 

دهیاری های استان پرداخت و ۴۰۰ میلیارد تومان نیز بابت یک درصد بهداشت به خزانه واریز شد.

سهم ۹۸ درصدی مالیات در تامین درآمدهای استان زنجان

پلمب ۲ کارخانه تولید آرد در جعفرآباد مغان
۲ کارخانه آرد در بخش جعفرآباد مغــان به علت رعایت نکردن 
موازین بهداشتی در نگهداری آرد تولیدی و شرایط غیربهداشتی 
انبارهای این واحدها پلمب شــدند.به گــزارش ایرنا در بازدید 
سرزده فرماندار بیله سوار، رئیس دادگاه عمومی قشلاق دشت 
)جعفرآباد( و دیگر مســئولین، دو کارخانه آرد در این بخش به 
علت رعایت نکردن موازین بهداشــتی در نگهداری آرد تولیدی 
و شــرایط غیر بهداشــتی انبارهای این واحد ها پلمب شدند.
صاحبعلی اصغــری فرماندار بیله ســوار در این خصوص گفت: 
علیرغم اینکه نفس کار تولید بسیار ارزشمند و استقلال آفرین 
است اما می بایست در راستای قوانین حمایت از حقوق مصرف 
کنندگان، اســتانداردهای لازم رعایت شود و سلامت و رضایت 
مردم سرلوحه هر کار تولیدی قرار گیرد.وی همچنین ازنانوایان 
و مردم خواست در صورت مشــاهده مشکلات بهداشتی در آرد 
پخت و پز و عدم کیفیت نان در نانوایی های این شهرستان، موارد 
را گزارش دهند.فرماندار بیله ســوار افزود: آرد نانوایی هایی که 
مشکلات بهداشتی دارند،جمع آوری شده و نسبت به تهیه آرد 
مرغوب و بهداشتی از کارخانجات دیگر در اسرع وقت اقدام می 
شود.اصغری خاطرنشان کرد: از ۱۳۵ نانوایی شهرستان ۱۳۳ 
واحد به کارت هوشمند نانوایی متصل است و فعالیت نانوایی ها 
از طریق سامانه نیز رصد می شود.وی همچنین گفت: با توجه به 
شناور بودن آرد نانوایی ها در صورت تخلفات و کم کاری نانوایی 

ها سامانه نسبت به کسر سهیمه نانوایی ها اقدام می کند.
 

آمار اشتغال و اطلاعات کارجویان شفاف 
می شود

مدیر کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان اردبیل گفت: راه 
اندازی ســامانه ملی رصد اشتغال منجر به شــفافیت در آمار 
اشتغال و اطلاعات کارجویان می شــود.بهروز رحیم زاده اظهار 
کرد: سامانه ملی رصد اشــتغال با هدف کسب اطلاعات دقیق 
از ورودی و خروجی های بازار کار و میزان اشــتغال ایجادی راه 
اندازی شده و از طریق آن، عملکرد دستگاه های اجرایی در حوزه 
اشتغال و شناسایی آمار بیکاران و شاغلان و فرصت های شغلی 
موجود مشخص می شود.وی با اشاره به ویژگی های این سامانه 
گفت: این سامانه بستری برای شفاف سازی آمارهای اشتغال 
در هر استان فراهم می کند و فرصت های شغلی موجود به طور 
روزانه در آن رصد می شوند تا ضمن در دسترس بودن اطلاعات، 
امکان بهره برداری مطلوب از نتایج آمارگیری در برنامه ریزی ها 
و سیاست گذاری ها فراهم شــود.رحیم زاده در ادامه شفافیت 
آماری، نظارت بر دستگاه های اجرایی و سیاستگذاری در حوزه 
اشتغال را از ویژگیهای سامانه ملی رصد اشتغال ذکر کرد گفت: 
ســاز و کار نظارت بر فرصت های شغلی در ســامانه رصد بر سه 
فرایند نظارت پیامکی، تماس تلفنی و حضوری مبتنی است و 
بر اساس اعلام معاونت اشتغال وزارت کار، سال گذشته بیش 
از یک میلیون و ۳۰۰ هزار فرصت شــغلی و خدمات اشتغال در 
سامانه رصد ملی به ثبت رسیده اســت.وی در ادامه با اشاره به 
اهداف ایجاد این سامانه بیان کرد: سامانه جست وجوی شغل 
وزارت کار با هدف کاهش هزینه های جست وجوی شغل، بهبود و 
انسجام در عملکرد کاریابی ها و در نهایت افزایش اشتغال توسط 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ایجاد شــده است.مدیر کل 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان اردبیل یادآور شد: ازطریق این 
سامانه، کارفرماهایی که نیاز به نیروی کار دارند در سامانه ثبت نام 
کرده و سپس به کاریابی هایی که در کشور فعالیت دارند متصل 
شده و درخواست خود را برای اخذ نیروی کار به ثبت می رسانند.

 

زمین گیر شدن کاروان خودرو های 
حامل کالای قاچاق در دیلم

فرمانده انتظامی اســتان بوشــهر از زمین گیر کردن کاروانی از 
خودروهای حامل قاچاق )شــوتی( خبــر داد که در حال حمل 
کالاهای فاقد مدارک گمرکی به اســتان همسایه بودند.سردار 
»حیدر سوســنی« روز جمعه در گفت و گو با ایرنــا اظهار کرد: 
ماموران یگان امــداد »دیلم« در یک عملیات هماهنگ ســه 
دستگاه خودرو ســواری حامل کالای قاچاق که قصد بارگیری 
کالاهای قاچاق جهت انتقال به اســتان های همجوار را داشته، 
شناسایی کردند.وی افزود: این خودرو ها قصد داشتند با خروج 
از شهرستان دیلم در استان های همجوار محموله های خود را به 
مقصدهای از پیش تعیین شده انتقال دهند.فرمانده انتظامی 
استان بوشهر با بیان اینکه ماموران یگان امداد با استقرار ایست 
و بازرسی موقت هر سه دســتگاه خودرو را شناسایی و متوقف 
کردند، عنوان کرد: در بازرســی از خودروها مقادیر قابل توجهی 
کالای قاچاق که فاقد مدرک گمرکی بودند، کشف شد. به گفته 
سوسنی ارزش اقلام مکشوفه برابر نظر کارشناسان ۱۳ میلیارد 

ریال است. 

اخبار

مدیر درمان آسایشگاه خیریه کهریزک محمد شهر استان البرز 
گفت: جمعی از سالمندان آسایشگاه کهریزک طی اقدامی در 
راستای مســئولیت های اجتماعی، جهت پیشگیری در برابر 
بیماری آنفلوآنزای فصلی واکسینه شدند.دکتر رضا شهسواری 
روز سه شنبه ۱۴ شــهریور گفت: از آنجایی که سالمندان بالای 
۶۵ ســال یکی از مهمترین گروه های هدف دریافت واکسن 
آنفلوآنزای فصلی هســتند، امســال به همت مجموعه دانش 
بنیان تولید واکسن کشور، تعداد ۲۰۰ واحد واکسن آنفلوآنزای 
نوترکیب تولید داخل که حاصل تلاش متخصصان کشور است، 
به صورت خیریه به سالمندان این مجموعه هدیه و تزریق شد 
تا عزیزان در مقابل ابتلا به این بیماری ایمن سازی شوند.وی 
افزود: از مجموع۷۵۰مددجوی دائم و ســاکن در آسایشــگاه 
خیریه کهریزک اســتان البرز، بالغ بر۴۰۰ نفر ســالمند به طور 
شبانه روزی مستقر هستند که خوشبختانه در یک اقدام انسان 
دوستانه که حاکی از توجه به مسئولیت اجتماعی است تعداد 
۲۰۰ نفر سالمند بالای۶۵ سال واکسینه شدند.دکتر شهسواری 
با اشــاره به اینکه اقدامات خیریه و انســان دوستانه همیشه 
مورد استقبال و حمایت بوده اســت، افزود: خیرین به شیوه 
های مختلف اعم  از مادی، معنوی، تخصصی، حضور شخصی 
وغیر حضوری اقدام به همکاری با هر توان می کنند.وی گفت: 
امروز شــاهد همراهی و حضور عزیزان فعــال در حوزه دارو و 
سلامت بودیم به گونه ای که با اهدا و تزریق ۲۰۰ واحد واکسن 
نوترکیب آنفلوآنزای فلوگارد فصلی، موجب خشنودی جمعی از 

سالمندان ساکن در آسایشگاه خیریه کهریزک شدند.

 پویش مشق احسان در البرز اجرا 
می شود

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( استان البرز گفت: پویش 
مشق احسان با هدف تهیه و توزیع شش هزار بسته کیف و لوازم التحریر 
در مناطق کم برخودار اســتان البرز اجرایی می شــود.به گزارش ایسنا، 
سید مهدی میرغفاری روز سه شنبه ۱۴ شهریور از اجرای پویش مشق 
احسان توسط بنیاد احسان ســتاد اجرایی در استان البرز خبر داد.وی 
با اشاره به مســأله محور بودن اقدامات بنیاد احسان و  متناسب بودن 
پویش ها با نیازهای روز جامعه، اعلام کرد این پویش طی روزهای آینده 
انجام و گزارش تکمیلی اجرای آن به مردم عزیز اطلاع رســانی خواهد 
شد.مدیرکل ستاد در استان البرز در ادامه گفت: این بسته ها شامل کیف 
، دفتر های مختلف ، مداد ، خودکار، پاک کن، تراش ، مداد رنگی، لیوان 
، جامدادی و ... به ارزش ریالی هر بسته حدود ۳۵ میلیون ریال است 
که ان شاءا... ۶۰۰۰ بسته مشق احسان با مشارکت گروه های جهادی 
، مراکز خیریه ، مســاجد و ... بین دانش آموزان در مناطق کم برخودار 
استان توزیع خواهد شد.این مسئول  در پایان به نحوه شناسایی دانش 
آموزان درمناطق کم برخودار اشــاره و بیان کرد: دانش آموزان هدف در 
مناطق کم برخودار استان از طریق گروه های جهادی ، مساجد و مراکز 
نیکوکاری و گروه های فعال در عرصه عدالت آموزش و ارتباط ایشان با 
مدارش شناسایی و معرفی می شوند تا از این خدمات بهره مند شوند.

 وصول ۲۶۰ میلیارد ریال معوقه مالیاتی
 از یک شرکت

بازرس کل استان البرز از وصول ۲۶۰ میلیارد ریال معوقه مالیاتی از یک شرکت 
بدهکار خبر داد.محمدتقی مشهدی با اشاره به اقدامات اثربخش بازرسی کل 
استان در سال جاری در مسائل امور مالیاتی با رقم حدود ۹ هزار میلیارد ریال 
گفت: یکی از مسائل کلان استانی، بدهی های معوقه چند هزار میلیاردریالی 
مالیاتی، فرار و یا تاخیر در وصول مالیات های عمده است که در جریان بازرسی 
برنامه ای در بررسی عملکرد اداره کل امور مالیاتی استان در سال جاری، مساله 
مذکور مورد پیگیری قرار گرفته اســت.بازرس کل استان البرز افزود: بخش 
عمده ای از معوقات مالیاتی متعلق به شرکت های صوری و غیرواقعی است 
که متعاقب تذکرات و هشدارهای بازرسی کل استان و پیگیری اداره کل امور 
مالیاتی استان، وصول بدهی معوق مالیاتی ۲۶ میلیارد تومان یکی از مؤدیان 
بدهکار کلان و طرح شکایت اداره کل امور مالیاتی استان علیه ۳۳ شخص 
حقیقی یا حقوقی بدهکار معوق کلان مالیاتی به ارزش ۵ هزار میلیارد ریال 
اعلام شده اســت.بازرس کل قضایی استان خاطرنشــان کرد: شناسایی و 
برخورد قانونی با بدهکاران کلان و عمده مالیاتی استان که از انجام تکالیف 
قانونی خود سرباز می زنند، با جدیت و قاطعانه در دستور کار این بازرسی کل 
بوده و همچنان آماده دریافت اعلامات و گزارش های شهروندان درخصوص 
نحوه عملکرد اداره کل امور مالیاتی استان در رابطه با نحوه شناسایی، محاسبه 

و وصول بدهی های کلان معوقات مالیاتی هستیم.

تزریق واکسن آنفلوآنزا به سالمندان 
آسایشگاه کهریزک در البرز
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معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان، 
وارد کردن گوشت مرغ از استان های شمالی و مجاور به اصفهان را علت 

چند نرخی بودن این کالا در فروشگاه ها دانست.
به گزارش خبرنگار مهر، با وجود تعیین قیمت مصوب ۷۳ هزار تومان 
برای هر کیلوگرم گوشت مرغ برای مصرف کننده، بررسی های میدانی 
در سطح شهر اصفهان نشان می دهد که برخی فروشگاه ها این کالا را 
به قیمت های مختلفی عرضه می کنند. هر کیلوگرم مرغ گرم در برخی 
فروشگاه های شهر اصفهان بین ۸۳ هزار تومان تا ۱۰۵ هزار تومان به 

مشتری فروخته می شود.
در همین پیوند حســین ایراندوســت، معاون بهبود تولیدات دامی 
سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان در گفت وگو با خبرنگار مهر با 
بیان اینکه بازرسان این ســازمان مرتب بازار مرغ را بررسی می کنند، 
اظهار داشــت: گوشــت مرغ در اصفهان به دلیل نظارت های دقیق با 

قیمت پایین تر نسبت به مرغ شمال عرضه می شود.
وی ادامه داد: با وجود اینکه همکاران ما در جهاد کشاورزی و بازرسی 
واحد اصناف و حوزه بســیج اصناف بر بازار مرغ نظارت دارند و کمک 
می کنند؛ اما یک هزار و ۸۵۰ واحد عرضه مرغ را باید با تعداد کمی نیرو 

کنترل کرد که این امر به دلیل کمبود نیرو هر روز امکان پذیر نیست.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان 
با بیان اینکه عرضــه مرغ با ارائه کارت ملــی در اصفهان وجهه خوبی 
نداشت و از این گزینه منصرف شدیم، ابراز داشت: از مردم درخواست 

داریم هر گونه گران فروشی را با شماره گیری ۱۲۴ گزارش کنند.
ایراندوست خاطرنشان کرد: گوشت مرغ در بازار اصفهان هم از داخل 
استان تامین شده و هم از شــمال کشور و اســتان های مجاور وارد 
می شــود و به همین دلیل قیمت ها متفاوت شــده است و زمانی که 
تعادل عرضه و تقاضا بر هم بخورد یــک مقدار این چالش ها را ایجاد 
می کند.وی اضافه کرد: دولت با حــذف ارز ترجیحی قرار بود ۳۰ هزار 
میلیارد تومان در اختیــار بخش تولید دام و طیور قــرار دهد ولی آن 
حمایت به طور کامل اتفاق نیفتاد؛ اما تلاش کردیم اســتان اصفهان 

کمترین آسیب را ببیند.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان با 
اشاره به اینکه سالانه پنج هزار تن سبوس به دامداری های صنعتی و 
سنتی تزریق می شود، افزود: سال گذشته تمام سبوس تولید شده را 
در اختیار دامداری های سنتی قرار دادیم و ۴۰ کارخانه را بسیج کردیم 

تا این بخش دچار خسارت نشود.

ایراندوســت گفت: آمارها و عملکرد را که بررســی می کنیم اصفهان 
وضعیت بهتری داشته و در تولید گوشت از تامین نیاز خود فراتر رفته 

است.
وی با بیان اینکه بیش از ۱,۴۰۰ میلیارد تومان تســهیلات خرید نهاده 
دام و طیور در اختیار تولیدکنندگان استان قرار گرفت، خاطرنشان کرد: 
امروز میزان جوجه ریزی در استان به هشت میلیون در ماه رسیده و به 

بیان دیگر بیش از ۲۰ درصد افزایش جوجه ریزی در استان داشتیم.
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان 
تصریح کرد: ما مســئول تولید هســتیم و زمانی که تولید برای تولید 
کننده گران تمام می شود نمی توان انتظار داشــت تولید گران، ارزان 

در بازار عرضه شود.
ایراندوســت افــزود: هــم اینک هیــچ نگرانــی در تولید گوشــت 
و مــرغ نداریم امــا قیمــت تمام شــده گوشــت بالاســت و این 
گنــاه کشــاورز و دامدار نیســت زیــرا قیمت نهــاده شــش برابر 
 شــده و لازم اســت حمایت هایــی بــرای بخــش مصــرف کننده 

صورت گیرد.
وی اضافه کرد: در حوزه دام و طیور و تعداد پروژه هایی که امسال در 
هفته دولت افتتاح شد کمتر از پنج درصد بود؛ اما ۵۲ درصد هزینه ها 
را به خود اختصاص داد که ۹۸ درصد ســرمایه گذاری توسط بخش 

خصوصی انجام شد.

علت چند نرخی بودن مرغ در اصفهان از زبان معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان:

معضلِ مرغ های مجاور و غیرمجاور!

استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی تهران گفت: اقتصاد ایران در روند رو به رشد قرار دارد و نرخ رشد 
نقدینگی و تورم در کشور نیز روند کاهشی در پیش گرفته است.به گزارش خبرنگار ایرنا، سعید لیلاز 
در هشتمین گردهمایی فعالان صنعت پلیمر اســتان اصفهان افزود: همه حوزه های اقتصاد ایران 
روند بهتری نسبت به ۲ سال پیش داشته و در حالی که در سال ۱۴۰۱، رکورد تورم در تاریخ اقتصاد 
کشور شکست اما رشد اقتصادی در ۱۳ فصل گذشته پیوسته مثبت بوده  که نشان می دهد اقتصاد 
ایران موفق شده است از زیر بار مشکلات بزرگی همچون پاندمی کرونا و تحریم های بی سابقه 
اقتصادی عبور کند.وی با بیان اینکه اکنون ۱۳ فصل از رشد اقتصادی پیوسته در کشور می گذرد، 

تصریح کرد: روندهای اقتصادی گاهی با روندهای سیاسی همخوانی ندارد؛ اما علم اقتصاد با آمار 
ارتباط دارد بنابراین نمی توان آن را نادیده گرفت.استاد اقتصاد دانشگاه شهید بهشتی اظهار داشت: 
اکنون نیز میزان رشد صنعتی، کشاورزی و خدمات در کشــور مثبت است.وی خاطرنشان کرد: در 
زمان حاضر رکورد سال ۹۵ در حوزه درآمد ســرانه ایران با احتساب تورم بیشتر شده و در سال ۱۴۰۰ 
رشد بسیار زیاد نقدینگی را تجربه کردیم که اثرات آن را در فروردین ۱۴۰۲ با تورم ۵۵ درصدی دیدیم؛ 
اما از نیمه سال ۱۴۰۱ نرخ رشد نقدینگی در حال کاهش نسبی بوده و از ابتدای سال جاری، این روند 
کاهشی شدت نیز گرفته است.لیلاز بیان کرد: دلیل تورم موجود، وجود فساد در شبکه بانکی بویژه 
بانک های نیمه خصوصی است و با اقدامات انجام شــده در صورت پیروز نشدن اولیگارشی مالی 
بر روند فعلی دولت، پیش بینی می شــود که روند نرخ تورم همچنان کاهش یابد و در پایان سال به 

حدود ۲۸ تا ۳۰ درصد برسد.

یک استاد دانشگاه درگردهمایی فعالان صنعت پلیمر استان اصفهان:

  اقتصاد ایران روند رو به رشد دارد

مدیرکل گمرکات استان اصفهان از صادرات ۹۰۹ هزار تن کالا به 
ارزش ۷۵۰ میلیون و ۶۳۲ هزار دلار از طریق گمرکات استان طی 
پنج ماهه امسال خبرداد.رســول کوهستانی پزوه در گفت وگو 
با خبرنگار مهر اظهار داشت: صادرات از طریق گمرکات استان 
اصفهان از ابتدا تا پایان مرداد سال جاری به میزان ۹۰۹ هزار تن 
و به ارزش ۷۵۰ میلیون و ۶۳۲ هزار دلار بوده که در مقایســه با 
مدت مشابه ســال قبل، از لحاظ وزنی ۱۱ درصد و حیث ارزش 
۳۷ درصد افزایش داشته اســت.وی، اقلام صادراتی گمرکات 
استان اصفهان را ۴۷۶ نوع کالا برشــمرد و در خصوص ارزش 
و ســهم عمده محصولات صادراتی افزود: چدن آهن و فولاد 
۳۷۰ میلیون دلار با ســهم ۴۹ درصد، محصولات پتروشــیمی 
۱۱۴ میلیون دلار با سهم ۱۵ درصد، محصولات از آهن و چدن ۴۹ 
میلیون دلار با ســهم هفت درصد، محصولات لبنی ۴۶ میلیون 
دلار با ســهم ۶ درصد و فرش ماشینی و دســتباف ۴۰ میلیون 
دلار با سهم پنج درصد بودند.مدیرکل گمرکات استان اصفهان، 
تعداد کشورهای هدف صادرات از طریق گمرکات استان اصفهان 
۷۹ کشــور اعلام و تصریح کرد: طی این مدت ارزش صادرات 
به عراق ۲۷۶ میلیون دلار بوده که نســبت به سال گذشته ۳۳ 
درصد افزایش داشته، ارزش صادرات به پاکستان ۱۸۲ میلیون 
دلار با ۷۴ درصد رشد، ترکیه ۶۰ میلیون دلار با ۳۵ درصد رشد، 
افغانستان ۵۳ میلیون دلار و با ۸۰ درصد افزایش بوده و امارات 
متحده عربی ۴۳ میلیون دلار است که ۶ درصد کاهش صادرات 

نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان می دهد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی اصفهان خبر داد:

تولید تخم مرغ به میزان ۲ برابر نیاز اصفهان

رییس ســازمان جهاد کشــاورزی اصفهــان گفت: اصفهــان یکی از 
تولیدکنندگان و تامین کنندگان اصلی محصولات دامی کشور است و تخم 

مرغ بیش از دو برابر نیاز در اصفهان تولید می شود.
مهرداد مرادمند با اشــاره به اینکه اصفهان رتبــه اول تولید محصولات 
پروتئینی وابسته به دام و طیور را در کشور دارد، اظهار کرد: تولید بسیاری از 
این محصولات در داخل استان اصفهان بیشتر از میزان مورد نیاز است به 

نوعی که تخم مرغ بیش از دو برابر نیاز در اصفهان تولید می شود.
وی با با بیان اینکه این اســتان بالغ بر ۱۳ درصد از تولیدات دام و طیور 
کشور را به خود اختصاص داده اســت و نقش حیاتی در تامین امنیت 
غذایی را بر عهده دارد، تاکید کرد: تولید دام هایی که نیاز به آب بیشتری 
دارند به صورت قابل توجهی در اســتان اصفهان محدود شده  است اما 
زنجیره کاملی از تولید بوقلمون، تخم مرغ و شیر در استان اصفهان داریم 

وزنجیره های تولید درسایر تولیدات استان نیز رو به تکمیل است. 
وی تاکید کرد: در ســطح ۷۵ هزار هکتار از اراضی استان مبارزه با آفت 
»سن غلات« و در مساحتی بالغ بر دو هزار و ۲۰۰ هکتار از اراضی نیز با آفت 
انواع ملخ استان اصفهان درطول یک سال اخیر مبارزه انجام شده است.

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان اصفهان خبرداد:

آغاز توزیع ۹ هزار و ۸۰۰ تن شکر دولتی تنظیم بازار

۹ هزار و ۸۰۰ تن شکر به قیمت دولتی برای تنظیم بازار در حال توزیع است.
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی اســتان اصفهان با تاکید بر اینکه هیچ 
کمبودی در ذخایر شکر اســتان اصفهان وجود ندارد، گفت: دولت برای 
حمایت از صنایع بزرگ و کوچک و همچنیــن اصناف تولیدی و تنظیم 
بازار ۹ هزار و ۸۰۰ تن تن شــکر به قیمت دولتی در نظــر گرفته که توزیع 
آن آغاز شده است.محســن ضیایی افزود: از این مقدار شکر سه هزار و 
۵۰۰ تن به قیمت دولتی به منظور حمایت صنایع بزرگ مانند بیسکویت 
ســازان، کیک، کلوچه و دیگر مصارف صنعتی در نظر گرفته شده است.
وی گفت: برای رونق کسب و کار اصناف و حمایت از کارگاه های کوچک 
تولیدی، توزیع دو هزار و ۵۰۰ تن شــکر به تولیدی های گز، شــیرینی و 
قنادی ها و سایر اصناف مربوط آغاز شده است.مدیر کل غله و خدمات 
بازرگانی استان اصفهان افزود: دولت برای تنظیم و تعدیل قیمت های 
بازار مقدار سه هزار و ۳۰۰ تن شکر به قیمت دولتی در اختیار اتحادیه های 
کارگری، کارمندی و اتحادیه های فرهنگیان و همچنین کاسبان امین در 
نظر گرفته که در حال توزیع است.حدود ۵۰۰ تن برنج تایلندی وارداتی نیز 
برای تنظیم بازار به قیمت دولتی جهت اتحادیه های کارگری، فرهنگیان و 

فروشگاه های زنجیره ای در نظر گرفته شده است. 

مدیرکل گمرکات استان اصفهان:

۷۵۰ میلیون دلار کالا از گمرکات 
اصفهان صادر شد

 راهکار کاهش تخلفات ساختمانی 
چیست؟

صنعت ساخت وساز یکی از سودآورترین صنایع کشور است که به 
دلایل مختلفی چون طولانی و هزینه بر بودن فرایند دریافت پروانه 
ساخت و همچنین منفعت طلبی برخی مالکان و انبوه سازان دارای 
تخلفات ساختمانی است. برای کاهش آنها لازم است ضمن اینکه 
زمینه های بروز تخلف کم می شــود در مواجهه با تخلف اقدامات 
جدی صورت گیرد.به گزارش خبرنگار ایمنا، در گزارشــی که مرکز 
پژوهش های مجلس منتشــر کرده اســت خبر از علل تخلفات 
ساختمانی می دهد. صنعت ساخت و ساز کشور یکی از مهمترین 
و سودآورترین صنایع است که روزبه روز نیز به دلیل افزایش تقاضا 
رو به بهبود است اما ساخت و ســاز شهری اگر ایمن نباشد نه تنها 
کیفیت زندگی شهری را زیر سوال می برد بلکه برای امنیت مردم 
نیز مشکل ساز است و ممکن اســت باز هم شاهد وقایعی مانند 
ساختمان متروپل باشــیم. امروزه میزان مهاجرت از روستاها به 
شهرها افزایش یافته و فضای کالبدی شهرها در مدت زمان کوتاهی 
رو به توسعه رفته و در نتیجه ســاختمان های زیادی بدون رعایت 
اصول و با انحراف از مقررات فنی ســاخته شده که جریمه ها نیز 
نتوانسته جلوی آن را بگیرد.ایران یک کشور زلزله خیز است و کیفیت 
مصالح ساختمانی و ساخت بناها بسیار در آن حائز اهمیت است، 
زلزله اخیر ترکیه نشــان داد که تلفات مالی و جانی در آن بجز اثر 
شدت زلزله، به دلیل رعایت نکردن قوانین و مقررات ساخت و ساز، 
صدور مجوزهای پایانه کار برای ساختمان هایی که ایمن نیستند 
و همچنین تبانی میان ســازندگان و مهندســان ناظر بود. همین 
موضوع باید درس عبرتی باشد که وقایع مشابه در ایران رخ ندهد.
تخلف ساختمانی عبارت اســت از بی توجهی به قانون مندی های 
موجود در عرصه ساخت و سازهای شــهری و عدول در قوانین و 
مقررات ساختمان سازی که در ایران پنج دسته بندی دارد، تخلفات 
ســاختمانی شــامل حوزه های اجتماعی، اقتصــادی، قوانین و 
مقررات، برنامه ریزی شهری و مدیریت هستند.درواقع می توان 
گفت که به دلیل مقرون به صرفه بــودن تخلفات و منفعت طلبی 
مالکان و انبوه ســازان، افزایش قیمت مسکن، کمبود تسهیلات، 
ضعف و انطباق نداشتن طرح های توسعه شهری با نیازهای روز، 
نبود شفافیت و رعایت نکردن قوانین مربوطه و همچنین مشکلات 
مدیریتی در بخش نظــارت، کنترل و برخورد بــه موقع تخلفات 
ســاختمانی رخ می دهند؛ البته آموزش و آگاهی سازی همگانی 
نیز در کاهش این موضوع می تواند مؤثر باشد.از طرف دیگر فرایند 
اخذ پروانه ها و گواهی ســاخت پر هزینه و زمان بر اســت، میان 
اختیارات و مســئولیت مجریان هم تناســب بالایی وجود ندارد، 
در اجرای آرا کمیســیون ماده ۱۰۰ نیز که مرجعی برای رســیدگی 
به تخلفات ســاختمانی از لحاظ ضوابط ایمنی و شهرسازی است 
ضعف وجود دارد، در کنار این مسائل شهرداری به درآمد ناشی از 
تخلفات ساختمانی وابسته است و نظارت کافی نیز وجود ندارد.
البته لازم به ذکر است که با وجود اینکه منفعت طلبی و کسب سود 
یکی از علت های مهم وقوع تخلفات ساختمانی است اما موضوع 
مهم تر از آن ضعف ها و خلاءهای قانونی است که رسیدن به سود 
را برای منفعت طلبان در این حوزه هموار می کند. همچنین سخت 
بودن فرایندهای قانونی برخی را تشویق به دور زدن قانون و وقوع 
تخلف می کند.این پیامدها را می توان در ابعاد اجتماعی، حمل و 
نقل شهری، شهرسازی، زیست محیطی، خدماتی و زیرساختی، 
ایمنی و پدافند غیرعامل طبقه بندی کرد. وقتی تخلف ساختمانی 
رخ می دهد سطح سرویس دهی زیرساختها کاهش می یابد، توزیع 
کاربری ها به صورت نامتعادل تشدید می شــود، آلودگی شهرها 
افزایش می یابد و صدا و دید بصری نیز علاوه بر هوا درگیر آلودگی 
خواهند شد، ســاختمان های ناایمن گسترش می یابند، سیمای 
شهری نامناسب می شود، در آسایش شــهروندان اختلال ایجاد 
می شود و خطرپذیری شهرها نیز افزایش میابد. علاوه بر آنها و از 
همه مهمتر جان و مال افراد جامعه تحت خطر قرار می گیرد.طبق 
آخرین آمار شــهرداری تهران برای ســال ۱۴۰۰ نشان می دهد که 
علاوه بر رشد قابل توجه ساخت وسازها، میزان تخلفات نیز از سال 
۱۳۹۹ تا ۱۴۰۰ پنج درصد افزایش داشته است، علاوه بر آن اتفاقات 
گوناگونی مانند فروریختن متروپل، پلاسکو، زلزله شهرستان خوی، 
آتش سوزی بیمارستان ســینااطهر و انبارهای مسکونی و تجاری 
دیگر شاهدی بر این مدعا است.برای کاهش تخلفات می توان دو 
نوع سیاستگذاری انجام داد، یکی در راستای کاهش زمینه های 
بروز تخلف و دیگری اقدامات جدی در مواجهه با تخلف؛ برای این 
مهم اقداماتی در حوزه های مدیریت، برنامه ریزی شهری، نظارت 
و اجرا، قانون گذاری و آموزش قابل اجرا اســت که در متن اصلی 
گزارش به صورت مشروح آورده شده است.برای بهبود شرایط لازم 
است تا وزارت راه و شهرســازی، وزارت کشور، مرکز تحقیقات راه، 
مسکن و شهرسازی، سازمان نظام مهندسی ساختمان، سازمان 
شهرداری ها و دهیاری های کشور و سازمان صدا و سیما دست به 
دست یکدیگر دهند تا انگیزه های تخلف را کاهش دهند و آموزش 

و اطلاع رسانی عمومی درباره لزوم رعایت قوانین داشته باشند.

ذره بین
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در شرایطی که ســال ۲۰۲۱-۲۰۲۲ از سوی ســازمان فائو سال میوه و 
سبزیجات نامگذاری شد، بازار جهانی سبزیجات به خصوص سبزیجات 
تازه نیز روند رو به رشــد و پویایــی دارد. این در حالی اســت که طبق 
داده های فائو ســالانه بالغ بر یک میلیارد تن انواع سبزیجات تازه در 
جهان تولید می شود.در حالی که در ســال ۲۰۲۱-۲۰۲۲ تولید جهانی 
ســبزیجات به بیش از ۱.۱۵ میلیارد تن رسیده اســت، انتظار می رود 
ارزش بازار جهانی سبزیجات در پایان سال ۲۰۳۰ به ۱.۷ تریلیون دلار 
برسد. در واقع برآورد می شود از ســال ۲۰۲۲ تا ۲۰۳۰ سالانه بیش از 
۳ درصد رشد کند. کارشناسان معتقدند افزایش آگاهی مصرف کننده 
ها و روند رو به رشد مصرف کننده ها برای استفاده از رژیم های غذایی 
مبتنی بر گیاه عامل رشد بازار جهانی سبزیجات است.نکته جالب توجه 
در خصوص بازار جهانی سبزیجات افزایش روند به مصرف سبزیجات 
ارگانیک است. این در حالی اســت که در بحث تولید کننده های برتر 
سبزیجات تازه نیز کشورهایی همچون چین و ترکیه جزو کشورهای برتر 
هستند.در واقع بر اساس آمارهای فائو کشور چین با تولید حدود ۶۶۰ 
میلیون تن سبزیجات در سال ۲۰۲۲، بزرگترین تولید کننده سبزیجات 
در جهان اســت. در واقع جمعیت زیاد و تقاضای زیاد این کشور برای 
سبزیجات، آن را به یک بازیگر کلیدی در بازار جهانی سبزیجات تبدیل 
کرده اســت.در بحث تولید کننده هایی که بیشترین سبزیجات تازه را 
تولید می کند کشــور »هند« در جایگاه دوم قرار دارد. به طوری که این 
کشور با تولید حدود ۱۷۹ میلیون تن در سال ۲۰۲۲ دومین تولید کننده 
سبزیجات در جهان است. ســاله مهم اینجا است که این کشور دارای 
جمعیت زیاد و رو به رشدی است که یکی از محرک های اصلی تقاضا 
برای سبزیجات اســت.در این گزارش همچنین آمده است که ایالات 
متحده با تولید کمی بیش از ۴۸ میلیون تن در ســال ۲۰۲۲، سومین 
تولیدکننده بزرگ سبزیجات در جهان است. به گفته کارشناسان، این 
کشــور نیز دارای جمعیت زیاد و متنوع اســت و تنوع بالایی در حوزه 
سبزیجات تازه را خواهان هستند.از سوی دیگر در حوزه تولید سبزیجات 
تازه کشور روسیه نیز مطرح است. به این معنا که روسیه با تولید کمی 
بیش از ۳۴ میلیون تن در ســال ۲۰۲۲، چهارمیــن تولیدکننده بزرگ 
سبزیجات در جهان محسوب می شود.نکته جالب توجه اینکه بر اساس 

این گزارش، در حالی که کشور ترکیه دارای جمعیت زیاد و رو به رشدی 
است، این جمعیت بالا و رو به رشد یکی از عوامل اصلی تقاضای شدید 
این کشور برای سبزیجات است. در واقع بر اساس داده های فائو، ترکیه 
با تولید کمی بیش از ۳۰ میلیون تن در ســال ۲۰۲۲، جایگاه پنجمین 

کشور برتر تولید سبزیجات را به خود اختصاص داده است.

تاثیر تغییرات آب و هوایی بر بازار سبزیجات
نکته جالب توجه اینکه تغییرات اقلیمی در حال حاضر تأثیر قابل توجهی 
بر بازار جهانی سبزیجات دارد و انتظار می  رود که در سال  های آینده نیز 
به همین منوال ادامه دهد. در واقع از نظر تولید، تغییرات آب و هوایی 
باعث افزایش آفات و بیماری ها می شود که محصولات را از بین می 

برد. خشکسالی ها نیز رو به افزایش است که منجر به کاهش محصول 
می شــود. همه این عوامل باعث افزایش هزینه تولید سبزیجات می 
شود، زیرا کشاورزان برای حفظ فعالیت خود تلاش می کنند در حالی که 
تلاش دارند هزینه های را کاهش دهند.از سوی دیگر توزیع سبزیجات 
تازه نیز تحت تأثیر تغییرات آب و هوایی قرار گرفته است. حوادث آب و 
هوایی شدید شبکه های حمل و نقل را مختل کرده و انتقال سبزیجات 
از کشاورزان به مصرف کنندگان را دشــوار می کند. علاوه بر این، تغییر 
الگوی بارش منجر به کمبود برخی سبزیجات در مناطق خاص می شود. 
انتظار می رود همه این اثرات در آینده با بدتر شدن تغییرات آب و هوا 
ادامه یابد. به این ترتیب کارشناسان معتقدند این امر احتمالًا منجر به 

افزایش قیمت سبزیجات و همچنین اختلال در عرضه خواهد شد.

برآورد ارزش بازار جهانی سبزیجات تازه تا ۲۰۳۰
روایت رییس اتحادیه طلا و جواهر از رکود بی سابقه 

در صنعت طلا و جواهر

خریداران با بازار قهرکردند

رییس اتحادیه طلا و جواهر می گوید: می توانم به جرات بگویم 
طی ۶ ماه اول سال تنها ۳۰ تا ۴۰ روز صنف طلا وضعیت مطلوبی 
داشــت، ولی در بقیه روزها با رکود و کاهــش تقاضا و تعطیلی 
روبه رو بود که واحدهای تولیدی و توزیعی را دچار آسیب های 
شــدید مالی و اقتصادی کرد.قیمت طلای جهانی در روزهای 
اخیر کاهش معناداری را ثبت کرده و این درحالی است که بازار 
طلا و ســکه امامی در بلاتکلیفی اخبار و سیگنال های سیاسی 
حول محور نشست شورای حکام به سر می برد. برخی از فعالان 
بازار اعتقاد دارنــد از آن جایی که قیمت طــلا و دلار در روزهای 
گذشته رشد معناداری را تجربه نکردند، احتمال صعودی شدن 
قیمت سکه تا حدودی دور از انتظار است.دسته ای نیز باور دارند 
که بازار در بلاتکلیفی اخبار سیاسی مربوط به آژانس بین المللی 
انرژی اتمی و جلسه شورای حکام که ۲۰ شهریور برگزار می شود، 
قرار دارد و همین اتفاق باعث شده خریداران، رغبت زیادی برای 
خرید طلا و سکه نداشته باشند.در همین رابطه، نادر بذرافشان، 
رییس اتحادیه طلا و جواهر در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین 
با اشاره به وضعیت بازار طلا و سکه می گوید: در طول یک هفته 
گذشته بازار طلا و سکه به طور میانگین روندی کاهشی داشت. 
در مجموع ۹ دلار کاهش اونس جهانی طلا را شاهد بودیم و هر 
گرم طلای ۱۸عیار حدود ۱۱ هزار تومان و در سکه امامی بین ۱۵۰ 
تا ۲۵۰ هزار تومان کاهش قیمت داشتیم.وی می افزاید: با توجه 
به این که در ماه صفر قرار داریم، بنابراین تا پایان ماه صفر خیلی 
نوسان افزایشی یا کاهشی نخواهیم داشت. ما باید هفته آینده 
را که پایان ماه صفر می شــود را سپری کنیم و در ماه ربیع الاول 
ببینیم چه شرایطی پیدا می کنیم.رییس اتحادیه طلا و جواهر 
تصریح می کند: صنعت طلا که از ابتدای سال دچار آسیب های 
مالی و اقتصادی شده و شــرایط مطلوبی نداشته و واحدهای 
تولیدی و توزیعی دچار آسیب شدند.بذرافشان متذکر می شود: 
کاهش تقاضا و رکود طی ماه های گذشته بی سابقه بوده است. 
یعنی در دوره کرونا تا این حد رکود و کاهش تقاضا را نداشتیم، 
اما متاســفانه طی ۶ ماه اول ســال یک چنین شرایط بحرانی 
را در صنعت طلا داشــتیم.وی عنوان می کند: ابتدای سال را با 
ماه رمضان روبه رو بودیم که بازار طلا وارد رکود شد. پس از آن، 
خبرهای سیاسی و اقتصادی و احیای برجام و آزادی پول های 
بلوکه شده مطرح شــد و در کنار آن، ثبت نام خودرو باعث شد 
که شرایط خاصی و رکودی در صنعت طلا ایجاد شود. البته در 
همه صنوف، رکود را شــاهد بودیم، اما این وضعیت در صنعت 

طلا شدت داشت.
رییس اتحادیه طلا و جواهر یادآور می شود: می توانم به جرات 
بگویم طی ۶ ماه اول سال تنها ۳۰ تا ۴۰ روز صنف طلا وضعیت 
مطلوبی داشــت، ولی در بقیه روزها با رکــود و کاهش تقاضا و 
تعطیلی روبه رو بود کــه واحدهای تولیــدی و توزیعی را دچار 

آسیب های شدید مالی و اقتصادی کرد.
بذرافشــان با بیان این که به اعتقاد من، تــا پایان ماه صفر هم 
که تقریبا روزهای پایانی شــهریور می شود، نوسان افزایشی یا 
کاهشی قیمت را نخواهیم داشت، می گوید: در نهایت، همین 
قیمت ها را با نوسان یک تا ۳ درصد در بازار طلا و سکه خواهیم 
داشت.وی با اشاره به این که باید ببینیم نوسان اونس جهانی 
طلا، بازار ارز و عرضه و تقاضا چگونــه خواهد بود، می افزاید: ما 
باید ببینیم در نیمه دوم سال و ماه ربیع الاول، آیا رونق به صنعت 

بازمی گردد یا شرایط تغییر می کند یا خیر.
رییــس اتحادیه طــلا و جواهر عنــوان می کنــد: پیش بینی 
تحلیلگران تا ســال میلادی جدید و ژانویه این است که اونس 
جهانی طلا به ۲ هزار و ۵۰۰ دلار می رســد. اگر این اتفاق بیفتد، 
به طور قطع بازارهای داخلی دنیا نیز تحت تاثیر قرار می گیرد و 
افزایش قیمت داریم.بذرافشان تصریح می کند: ما باید ببینیم 
براساس این تحلیل ها، آیا این اتفاق تا ژانویه می افتد یا خیر. 

ولی در بازار داخلی فعلا شرایط نوسانی نیست.
وی متذکر می شود: کاهش تقاضا در بازار، مردم را دچار شبهه و 
شک و گمان کرده که امکان دارد کاهش قیمت ها باشد، اما من 

اعتقادی به این موضوع ندارم.

ذره بین

رئیس اتحادیــه نمایشــگاه داران خودروی کرج گفت: اشــخاص 
حقیقی و حقوقی طبق اعلام مراجع ذیربط، برای وارد کردن خودرو 
نیازی به خریدن خودروهای اســقاطی و فرســوده نداشته و برای 

دریافت گواهی اســقاط می تواننــد از طریق منابع و داشــته های 
موجود مراکز اســقاط معتبر اقدام کنند.حمید کریمی در گفت و گو 
با ایسنا با تاکید بر اینکه متقاضیان به هیچ عنوان از طریق سایت ها 
و شرکت های سودجو خودروی فرســوده خریداری نکنند، افزود: 
متاسفانه هر طرحی که برای ساماندهی بازار خودرو از سوی دولت  

اعلام می شود، ســایت های اینترنتی و یکســری افراد سودجو با 
تبلیغات باعث آشــفتگی بیشــتر بازار و افزایش غیرواقعی قیمت 

خودروها می شوند.

وی ادامه داد:  بــه دنبال اعلام لزوم ارائه گواهی اســقاط توســط 
واردکنندگان  خودرو، این افراد از طریق ســایت های اینترنتی یک 
پراید ۱۰۰ میلیــون تومانی را ۴۵۰ میلیون تومــان آگهی کرده  بودند. 
چرا در مقابــل این ســامانه های اینترنتی و قیمت گــذاری آنها  که 
نه کارشناسی شــده هســتند و نه از روی حســاب و کتاب است، 

اقدام موثری صورت نمی گیرد.کریمــی اظهار کرد: با آغاز این طرح 
شرکت های ســودجو در خصوص فروش خودروهای ارزان قیمت 
هم شروع به فعالیت کردند، مردم باید بدانند هیچ ارزانی بی دلیل 
نیست و نباید ســرمایه های خود را بدون تحقیق و آگاهی در اختیار 
این شرکت ها قرار دهند. سیستم این شــرکت  ها به این نحو است 
که به یک تعداد محدودی برای جلب نظردیگران خودرو می دهند تا 
آنها با معرفی نزدیکان و آشنایان خود، پول بیشتری را به جیب آنها 
سرازیر کنند.وی با اشــاره به رکود حاکم بر بازار خودرو خاطرنشان 
کرد: رکود از گرانی بدتر است، از این رو برای روشن شدن تکلیف بازار 
و مردم، این رکود باید شکسته شــود. اینکه مردم بتوانند خودشان 
خودرو وارد کنند و یا اینکه  خودروهایی که سال هاســت در گمرک 
مانده را وارد بازار کنند، به رفع این بلاتکلیفی کمک خواهد کرد.رئیس 
اتحادیه نمایشگاه داران خودرو کرج اظهار کرد: هر اقدام به موقع و 
به جایی می تواند به بازار خودرو کمک کند. خوشبختانه اقدام اخیر 
انجمن صنفی مراکز اسقاط خودرو در اطلاع رسانی به موقع به مردم، 
به آرام شدن التهاب بازار خودروهای اسقاطی، بازگشت قیمت های 
این خودروها و جلوگیری از فروش سودجویان کمک شایانی کرد. 
از مردم خواهش می کنیم به هــر دلیلی برای خرید خودرو از طریق 
آگهی های اینترنتی اقــدام نکنند. همچنین به  شــرکت هایی که با 
عرضه خودرو با  قیمت های ارزان قصد فریب مردم را دارند، مراجعه 
نکنند و خودروی مورد نیاز خود را با آگاهی کامل از فروشندگان مجاز 

خریداری کنند.

قیمت خودرو در بازار از چندین ماه گذشته در بیشتر روزها روند نزولی 
داشت و در برخی روزها ثبات را تجربه کرد. امروز اما پس از ماه ها برای 
اولین بار روند صعودی به بازار بازگشت. حال برخی اخبار از صعودی 
شدن دوباره قیمت ها می دهند.به گزارش تجارت نیوز، از حوالی بهمن 
ماه سال گذشــته، قیمت خودرو وارد فاز رکودی عمیق شد. برخی از 
خودروها افت چند صد میلیونی را تجربــه کردند و به رغم پیش بینی 
بعضی کارشناســان مبنی  بر افزایش دوباره قیمت ها می توان دید که 
حداقل از ابتدای سال ۱۴۰۲ هیچ افزایش چشم گیری در بازار صورت 
نگرفته اســت.اما با توجه به تغییر برخی از پارامترهای موثر در بازار، 
این سوال مطرح می شود که آیا افزایش قیمت دیگری در راه است؟

مهم ترین عامل تأثیرگذار روی قیمت هر محصولی، نرخ دلار در بازار آزاد 
بوده و پیش از این، هم بستگی میان قیمت خودرو و نرخ دلار را چندین 
بار بررسی کرده ایم.بر این اســاس، می توان فهمید که حتی در صورت 
نوسان بســیار اندک نرخ دلار در بازار آزاد، قیمت محصولات داخلی و 

خارجی با جهش بسیاری همراه می شــود. بنابراین با آغاز معاملات 
امروز)۱۹ شهریور(، نرخ دلار از کانال ۵۰ هزار تومان عبور کرد و می توان 
تأثیر مستقیم آن روی افزایش قیمت خودروهای بازار را متوجه شد.

استانداردهای 85گانه عامل دیگر افزایش قیمت خودرو
پیش از عملی شدن اســتانداردهای ۸۵ گانه روی محصولات تولید 
داخلی، پیش بینی اغلب کارشناســان بر افزایش قیمت خودرو بود. 
چراکه انجام تغییراتی مانند طراحی درب موتور و برف پاک کن جهت 
حفاظت از عابر پیاده، همچنین افزودن آپشــن هایی مانند سنسور 
فشــار باد تایرها و چراغ روز، می تواند هزینه تمام شده خودرو را بالا 
ببرد.از ســوی دیگر، طبق قانونی که ســال های اخیر تصویب شــده 
است، خودروسازان می توانند هر سه ماه یک بار درخواست تغییر نرخ 
محصولات خود را به شــورای رقابت اعلام کنند.احمد نعمت بخش، 
دبیر انجمن خودروســازان، در این رابطه در گفتگویــی که با »اخبار 

خودرو« داشت، توضیح داد: اواخر تیرماه امسال دوباره صورت های 
مالی خودروسازان بررسی و هزینه های سال ۱۴۰۱ محاسبه شد. بنابر 
محاســبات صورت گرفته، شــورای رقابت باید بین ۳۵ تا ۳۸ درصد 
قیمت خودروها افزایش یابد؛ رشد قیمتی که سازمان حمایت تایید 

کرده اما یک هفته است که شورای رقابت در این مورد تعلل می کند.
بر این اساس، خودروسازان داخلی درخواست افزایش نرخ کارخانه 
محصولات خود را دارند. این اقدام، اختلاف قیمت درب کارخانه و بازار 
را تا حد بسیاری کاهش می دهد و درنتیجه، انتظارات افزایش قیمت 

را در بازار تقویت می شود.

بررسی وضعیت بازار از ابتدای امروز
از آغاز روند معاملات امــروز در بازار خودرو، می توان دیــد که تقریباً 
اغلب محصولات چه داخلــی و چه مونتاژی، دچــار افزایش قیمت 
شده اند. قیمت خودروهای داخلی حداکثر ۱۰ میلیون و خودروهای 
مونتاژی، شاهد رشد ۳۵ میلیون تومانی بودند. این شرایط افزایشی، 
تنها درصورتی می تواند متوقف شود که نرخ دلار بیش از این افزایش 

نداشته باشد و واردات خودرو، هرچه سریع تر صورت بگیرد.
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کاهش التهاب در بازار خودروهای اسقاطی

این رکود باید شکسته شود

بازگشت انتظار افزایش قیمت خودرو به بازار



ایمنا

ایرنا: رئیس گروه پیشگیری از اعتیاد سازمان بهزیستی کشور گفت: 
حدود ۸۰ درصد تماس گیرندگان با خط ملی اعتیاد به شماره ۰۹۶۲۸، 
بانوانی هستند که در بین آنها افرادی وجود دارند که مصرف کننده مواد 
هستند.ماریت قازاریان در گفت و گو با خبرنگار ایرنا، افزود: این زنان 
در تماس با خط ملی اعتیــاد، راهنمایی های لازم را دریافت می کنند 
و از ابتدای امسال تاکنون، به طور میانگین ماهانه حدود ۲۵ هزار نفر 
با این سامانه تماس گرفتند.وی یادآوری کرد: شماره ۰۹۶۲۸، خطی 
برای راهنمایی در زمینه پیشــگیری و درمان اعتیاد است و اگر کسی 
نیاز به درمان یا سئوالاتی درباره انواع درمان داشته باشند یا حتی اگر 
بخواهد به مراکز درمانی مراجعه کند، نشانی کلینیک یا مراکز درمان 
اعتیاد که مجوز معتبر داشــته باشــد را به آنها می دهیــم.وی درباره 
افرادی که با خط ملــی اعتیاد تماس می گیرنــد، اضافه کرد: ممکن 
است کســی در خانواده فرد معتاد داشته باشــد و بپرسد که چطور 
می توانم او را برای درمان راضی کنم و خط ملی اعتیاد از این دســت 

راهنمایی ها ارائه می دهد.

راهنمایی ها فقط مختص معتادان نیست
رئیس گروه پیشگیری از اعتیاد ســازمان بهزیستی کشور تاکید کرد: 
ســامانه خط ملی اعتیاد این امکان را دارد که علاوه بر راهنمایی های 
مربوط به پیشــگیری و درمان، در صورت لزوم ارجاع بیمار به مراکز 
معتبر را انجام می دهد و در این زمینه بانــک اطلاعات مراکز درمان 

سراسر کشور را داریم که در اختیار متقاضیان گذاشته می شود.
قازاریان اظهار کرد: افرادی که با خط ملــی اعتیاد تماس می گیرند، 
فقط افراد معتاد نیســتند بلکه ممکن اســت افرادی دیگر، سئوالی 
راجع به مواد مخدر داشته باشــند یا کودکی دارند که مدرسه می رود 
و در زمینه امور پیشــگیرانه نیازمند راهنمایی باشند که عمدتا مادران 
و همســران به دلیــل نگرانی و دغدغــه هایی که دارند، بیشــترین 

تماس گیرندگان با سامانه یاد شده، هستند.

گل و شیشه در صدر سئوالات راجع به مواد
رئیس گروه پیشــگیری از اعتیاد سازمان بهزیســتی کشور، گفت: 
اکنون تماس گیرنــدگان درباره مــواد مخدر صنعتــی از قبیل گل و 
شیشه بیشترین سئوالات را  می پرسند. البته در مورد مواد دیگر هم 
سئوالاتی دارند و بیشترین تماس های ما مربوط به افرادی است که 

می پرسند چطور معتاد را راضی کنیم که برای درمان اقدام کند.

قازاریان افزود: یکی از ســئوالاتی که برخی از تمــاس گیرندگان در 
ســامانه خط ملی اعتیاد می پرســند، این اســت که چطور می توان 
معتاد را دستگیر کنیم و او را از فضای محل یا منزل دور کنیم اما باید 

گفت که ما چنین خدمتی نداریــم و صرفا کار راهنمایی افراد را انجام 
می دهیم، در عین حال یکی از پرتکرارترین سئوالات مطرح شده در 

همین خصوص است.
وی ادامه داد: تماس گیرندگان درباره مراکز درمان معتبر درمانی هم 
سئوال  می پرسند که این مورد هم دارای فراوانی چشمگیری است.

به گفته وی، خط ملی اعتیاد با شماره ۰۹۶۲۸ همه روزه حتی در ایام 
تعطیل از ساعت هشت صبح تا ۲۰ پاسخگوی مردم است.به گزارش 
ایرنا، بر اساس آمار ستاد مبارزه با مواد مخدر، اکنون ۲ میلیون و ۸۰۸ 
هزار مصرف کننده مواد مخدر در کشور وجود دارد که بالاترین مصرف 

مواد مخدر با بیش از ۶۶ درصد مربوط به تریاک است.

رئیس گروه پیشگیری از اعتیاد سازمان بهزیستی کشور:

۸۰ درصد تماس گیرندگان با خط ملی اعتیاد، زنان هستند

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران در تشریح جزئیات وضعیت و آمار سرویس های برگشت 
زائرین اربعین به استان از بازگشــت ۱۴۱ هزار و ۱۳۹ زائر اربعین از مرزهای شش گانه به پایتخت خبر 
داد.به گزارش ایرنا، میرمحمد غراوی روز جمعه با اشــاره به اینکه تمام تلاش ها در کمیته حمل و نقل 
اســتانداری تهرانT ارائه بهترین خدمات در جهت جابه جایی زائران بوده است، اظهار داشت: با یاری 
خدا و همت همه دســت اندرکاران تا کنون بازگشــت و انتقال ۱۴۱ هزار و ۱۳۹ زائر اربعین از مرزهای 
شش گانه به پایتخت ثبت شده است.وی از استقرار شبانه روزی راهداران در پایانه برکت برای جابه 
جایی زائران خبر داد و عنوان داشت: تمام دستگاه های دارای مجوز حمل و نقل و اتوبوسی برای 

انتقال زائران به محل سکونتشان فعال هستند و در این زمینه نظارت های کامل انجام می شود تا بهترین 
خدمات به عزیزان ارائه شود.معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار تهران در تشریح جزئیات وضعیت 
و آمار سرویس های برگشــت زائران اربعین به استان تهران تا روز ۱۶ شــهریور گفت: طی مدت مذکور 
برگشت مسافران از مرز مهران ۵۸۶ سرویس، از مرز چذابه ۸۷ سرویس، مرز شلمچه ۳۳ سرویس، 
مرز خسروی ۸۲ سرویس، مرز تمرچین دو سرویس و مرز باشماق بدون سرویس اعلام می شود.غراوی 
بیشترین میزان سرویس های جا به جا شده از مرزهای شش گانه را مرز شلمچه عنوان کرد و گفت: تعداد 
مسافران بازگشت داده شده از مرزهای شش گانه شامل مرز مهران، ۱۶ هزار و ۱۵۹ زائر، از مرز چذابه دو 
هزار و ۹۱۰ مسافر، از مرز شلمچه ۹۱ هزار و ۷۸۲ مسافر، مرز خسروی دو هزار و ۲۳۳ مسافر و مرز تمرچین 
۳۴ زائر به استان تهران بازگشته اند.معاون استاندار تهران شلوغ ترین مرز بازگشت مسافران اربعین را 

مرز شلمچه با ۹۱ هزار و ۷۸۲ مسافر اعلام کرد.

معاون استاندار تهران خبر داد؛

 بازگشت ۱۴۱ هزار و ۱۳۹ زائر اربعین از مرزهای ۶ گانه به پایتخت

رییس هیات مدیره انجمن اطلاع رسانی دیابت گفت: حدود 
۲۰ درصد جمعیت کشور به عارضه پیش دیابت مبتلا هستند 

و این بیماری نگران کننده و رو به افزایش است.
علیرضا اســتقامتی روز پنجشــنبه در گفت و گو با خبرنگار 
حوزه ســلامت ایرنا، افزود: بررســی های وزارت بهداشت 
نشــان می دهد، بیش از ۱۴ درصد جمعیت بالای ۲۰ سال 
کشــور یعنی چیزی حــدود هفــت میلیون نفــر ایرانی به 
دیابت مبتلا هســتند که این آمار پنج ســال قبل حدود ۱۱ 
درصد از جمعیت کشــور بود ولی این رونــد رو به افزایش 
اســت، به گونه ای که پیش بینی می شود در آینده نزدیک، 
 بیــش از ۱۰ میلیون نفــر مبتلا به ایــن بیماری در کشــور

 داشته باشیم.
وی اظهارداشــت: اگر نتوانیم جلوی بروز ایــن روند ابتلا را 
بگیریم، در آینده هزینه های هنگفت مرتبط با بیماری دیابت 
و عوارض ناشی از آن بر اقتصاد سلامت کشور تحمیل خواهد 

کرد. این موضوع یک هشدار و زنگ خطر جدی است.
اســتقامتی با تاکید بر اینکــه جمعیت کشــور درحال پیر 
شدن اســت و در سنین بالا شــیوع دیابت بیشــتر خواهد 
بود، افزود: براســاس آمارهــا، حدود ۲۰ درصــد جمعیت 
کشــور به عارضه پیش دیابت مبتلا هســتند که بسیاری از 
 این افراد به دیابت مبتلا خواهند شــد و بر آمار مبتلایان نیز 

افزوده می شود.

 کمبود ۶۰ هزار معلم پرورشی 
در مدارس

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش گفت: از ۱۱۸ هزار 
مدرســه ۴۷ هزار مدرسه، مربی پرورشــی دارد و باوجود جذب نیرو 

امسال در حال حاضر حدود ۶۰ هزار کمبود نیرو داریم.
اصغر باقرزاده درباره کمبود معلم پرورشی در مدارس اظهارداشت: از 
۴۷ هزار نفر معلم پرورشی حاضر در مدارس ۸ هزار معلم بازنشسته 

می شود که براساس مجوز کسب شده، ۱۱ هزار نفر جذب می شوند.
وی افزود: قرار است که مجوز جذب ۲۵ هزار نفر دیگر هم کسب شود 
اما هنوز توافق قطعی در این خصوص صورت نگرفته است. وی ادامه 
داد: درحال رایزنی و مشخص کردن نقطه محل ها هستیم که در کدام 
مناطق و با چه ملاک هایی مانند جمعیت مــدارس بالای ۹۰ نفر و یا 
اولویت مدارس عشایر و روستایی و شــبانه روزی بین ما و سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور توافق حاصل شود.معاون پرورشی و 
فرهنگی وزارت آموزش و پرورش همچنیــن درباره آخرین وضعیت 
هدایت تحصیلی دانش آموزان اظهار کرد: تغییر امسال در این رخداد 
این بود که در سوالات تجدید نظر شد، آزمون رغبت و توانایی بین تمام 
دانش آموزان ۹۵۰ هــزار نفر دانش آموز پایه نهــم و به دهم می روند، 

انجام شده است.

اختصاص ۲۲ هزار تاکسی اینترنتی به 
سرویس مدارس

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران از اختصاص 
۲۲ هزار تاکسی اینترنتی به سرویس مدارس در پایتخت خبر داد.

به گزارش ایرنا، سید مجتبی شفیعی جمعه ۱۷ شهریور در یک برنامه 
خبری بــا اعلام اختصاص ۲۲ هزار تاکســی اینترنتی به ســرویس 
مدارس گفت: تخفیــف ۳۰ درصدی برای کارت بلیــت الکترونیکی 
همزمان با آغاز ســال تحصیلی جدید ارائه خواهد شــد. وی تصریح 
کرد: این تخفیف به منظور خرید مجازی بلیــت الکترونیکی ناوگان 
حمل و نقل عمومی، رایگان شــدن ناوگان برای دانش آموزان در مهر 
ماه و اختصاص ۲۲ هزار تاکســی اینترنتی به ســرویس مدارس از 
مصوبات هفتاد و هشتمین جلسه شورای حمل و نقل و ترافیک شهر 
تهران بوده است.شــفیعی ادامه داد: در این جلسه ابتدا پیشنهادات 
کمیته استقبال از مهر به  منظور مدیریت ترافیک ایام بازگشایی مراکز 
آموزشی با موضوع هایی مانند تغییر ساعات مجاز تردد ناوگان توزیع 
بار و کالا و ممنوعیت تردد ایــن خودروها در ســاعات اوج صبح )تا 
ساعت ۱۰صبح( در ۲ هفته ابتدایی مهرماه سال جاری، شناورسازی 
ساعت کاری شهرداری تهران مطابق مصوبه هیات وزیران و ... مورد 

بحث و بررسی قرار گرفت و مصوب شد.

رییس هیات مدیره انجمن اطلاع رسانی دیابت:

 حدود ۲۰ درصد جمعیت کشور به 
عارضه »پیش دیابت« مبتلا هستند

ماهیت اصلی بخشش و گذشت در 
چیست؟

 گذشت آن چیزی است که آموختن آن ساده 
و اجرایش سخت خواهد بود، همان گونه که 
بزرگان دینی در خصوص بخشش و گذشت گفته اند: آن کسی 
که انتقام می گیرد یک روز خوشحال است و آنکه می بخشد یک 
عمر، لذا بخشش عملی گاه و بیگاه نیست، بلکه نگرشی دائمی 

است و نیاز به عادت دارد.
علی نوریان، پژوهشــگر حقوقی در یادداشتی نوشت: هشتم 
سپتامبر روز طلب بخشش و گذشت اســت، این روز می تواند 
شروع تازه ای برای کنار گذاشتن کینه ها و بخشیدن کسانی که 
به ما آسیب رسانده اند، باشد. بخشش، همچون عطری است 
که گل بنفشــه روی پایی پخش می کند که آن را له کرده است 
و یکی از تعاریف روان شناســان و دین پژوهان از گذشــت یا 
بخشش چنین است، بخشش تصمیمی برای رهایی از احساس 
رنجش یا انتقام نسبت به فرد یا گروهی است که به شما آسیب 
رســانده اند و خواســتن بهترین ها برای آن ها به جای داشتن 
ســوءنیت و دشــمنی، بدون توجه به اینکه آیا واقعاً مستحق 
بخشش شــما هستند.گذشت آن چیزی اســت که آموختن 
آن ساده و اجرایش ســخت خواهد بود، همان گونه که بزرگان 
دینی در خصوص بخشش و گذشت گفته اند: آن کسی که انتقام 
می گیرد یک روز خوشحال است و آنکه می بخشد یک عمر، لذا 
بخشش عملی گاه و بیگاه نیست، بلکه نگرشی دائمی است و 

نیاز به عادت دارد.
لازم است بدانیم موضوع بخشش و گذشــت به عنوان یکی از 
موضوعات مهم در علم روان شناسی نیز مطرح شده و بسیاری 
از محققان حوزه روان شناسی بالینی برای ارتقای سطح کارایی 
خود به مطالعه و تحقیق در این خصوص می پردازند، همچنین 
تحقیقاتی درباره بخشــش و گذشــت و تأثیرات آن بر سلامت 
جسم و روان انجام شده اســت، برای مثال کریستی آوری در 
سال ۲۰۰۸ در پژوهشی به طور مفصل به بیان ارتباط بخشش با 
سلامت انسان پرداخت، وی در این بررسی به این نتیجه رسید 
که بخشش و گذشت رابطه مستقیم با سلامت روان و همچنین 
ارتقای رفتارهای اجتماعی دارد، همچنین گریچن مو در مقاله 
تحت عنوان »بخشش و ســلامتی بانوان« به بررسی تأثیرات 
مثبت بخشش و گذشت بر افسردگی و عصبانیت بانوان پرداخته 
اســت.نکته دیگری که باید به آن توجه داشت این است که ما 
انسان ها اغلب در مواجهه با دیگران انتظار داریم اشتباهات ما 
را ببخشــند، حال آنکه ما خود نسبت به این واقعیت و خواسته 
بی اعتنا هستیم و بخشــیدن دیگران را ثقیل می دانیم، جمعی 
از روان پزشــکان از جمله اورت ووردینگتــون در مقاله ای تحت 
عنوان »دانش بخشــش« معتقدند بخشش و گذشت انسان، 
در حقیقت همان هدیه شخص به خودش است و اگر شخصی 
گناه یا تقصیری را نبخشد، نشــان دهنده این است که بعضی 
از جوارح و اعضایش از درون فاسد شــده و مرده اند.همچنین 
ارنســت کورتز و کاترین کتچــام در کتاب »تجربــه معنویت« 
می گویند، »بخشــیدن به معنی آزاد کردن تمــام انرژی های 
زائد درون انسان اســت و ما اگر خود را به جای شخص خاطی 
)شخصی که به ما آسیب رســانده( تصور کنیم؛ در این صورت 
است که نوعی احســاس رضایت در وجود ما تزریق می شود«.

آنها چنین ادامه می دهند: ماهیت بخشــش و گذشت بر تصور 
این حقیقت استوار اســت که »شــاید من به جای او بودم« و 
تصور این تعاریف و تأمل در آن اســت که به ما فرصت می دهد 
تا به جای مقصر دانســتن افراد، با درون خود ســخن بگوییم.

بدین ترتیب، بخشش و گذشت به منزله گذشتن از خطا و پاک 
کردن عوارض آن است که باعث می شــود، شخص به آرامش 
درونی دست یابد و روابط خویش با افراد جامعه را بهبود بخشد، 
افزایش خشم و عصبانیت مردم در برخورد با کودکان، همسران 
و دیگر افراد ریشه در بی توجهی به اهمیت بخشش و گذشت در 
جامعه دارد، از این رو روان شناسانی نظیر بورلی و روان پزشکانی 
همچون فیتزگیبون بیان داشــتند که گذشت و بخشش مانند 
سفری است که آدمی برای انجام آن به چند چیز نیاز دارد که از 
جمله آن می توان به نیت کردن یا انتخاب کردن مقصد، به همراه 
داشتن لوازم و تجهیزات لازم همچون نقشه، کوله پشتی مجهز 
و در نهایت هجرت یا ترک مکان برای رسیدن به آرامش، عزت 
نفس و اعتماد به نفس اشاره کرد، آنها این نوع بخشیدن را از نوع 
منطقی دانسته و بخشش صحیح را بخششی می دانند که بر پایه 
عقل گرایی استوار باشد.این دو روانشناس نظرات خود را در مورد 
بخشش چنین مطرح می کنند؛ »بخشش باعث افزایش و رشد 
سطح احترام و اعتماد به نفس افراد، کاهش فشار خون و تنظیم 
ضربان قلب می شود، علاوه بر این بخشش به افراد کمک می کند 
که راحت تر بخوابند و بتوانند افکار مثبت را جایگزین افکار منفی 
کنند؛ رسیدن به مرحله عاقلانه بخشــش نیاز به گذر زمان دارد؛ 

چرا که امری عقلانی و چند مرحله ای است«.

ذره بین
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تماس گیرندگان درباره مراکز درمان معتبر درمانی هم سئوال  
می پرسند که این مورد هم دارای فراوانی چشمگیری است.به 
گفته وی، خط ملی اعتیاد با شماره ۰۹۶۲۸ همه روزه حتی در 

ایام تعطیل از ساعت هشت صبح تا ۲۰ پاسخگوی مردم است



اهرام، نمادی از قدرت فراعنه باستان هستند که هنوز در مصر استوارند، اما 
اهرام برای نخستین بار چه زمانی ساخته شدند و علت ساخت آن ها چه 
بود؟نخستین هرم مصر توسط فرعون »جوزر« ساخته شد، که حدود ۴۷۰۰ 
سال پیش زندگی می کرد. پس از گذشت حدود ۱۰۰۰ سال، آخرین هرم 
مصر باستان که برای فرعون ساخته شد، هرمی بود که حدود ۳۵۰۰ سال 
پیش برای »اهمسه یکم« ساخته شد. پس از آن بود که فرمانروایان مصر 
در مقبره های زیرزمینی »دره پادشاهان« دفن شدند.به عبارت دیگر، اهرام 
مصریان باستان در فاصله بین ۲۷۰۰ پیش از میلاد تا ۱۵۰۰ پیش از میلاد 
ساخته شدند و این یعنی قدمت قدیمی ترین اهرام مصر با »استون هنج« 
تقریبا برابر است که در فاصله ۴۰۰۰ تا ۵۰۰۰ سال پیش ساخته شده است.

اهرام مصر در مقایسه با دیگر سازه های باستانی همچون »پارتنون« )۴۴۷ 
پیش از میلاد(، »دیوار بزرگ چین« )۲۲۰ پیش از میلاد( و »کولوسئوم« 
)۸۰ میلادی( بســیار قدیمی ترند. با این حال، معبد نوسنگی »گوبکلی 
تپه« در ترکیه بسیار قدیمی تر است و به ۱۱۰۰۰ تا ۱۲۰۰۰ سال قبل تعلق دارد.

»هرم جوزر« که از شش بخش پلکانی ساخته شده است در ابتدا به صورت 
نوعی مقبره مستطیلی شــکل به نام »مصطبه« بود و بعدها به یک هرم 
پلکانی تبدیل شد.بر اساس نوشته های باستانی، مردی به نام »ایمهوتپ« 
مسئولیت ساخت این هرم پلکانی را برعهده داشت. »مارک ون دمیروپ«، 
استاد تاریخ دانشگاه کلمبیا در ایمیلی که برای »لایوساینس« ارسال کرده، 
این طور توضیح داده است: »از ایمهوتپ معمولا به عنوان نخستین معمار 
مصری یاد می شود که با استفاده از سنگ بنا ساخته است و بیشتر برای 
ساخت هرم پلکانی »جوزر« شهرت دارد. نوشته ای وجود دارد که نام او در 
کنار »جوزر« نوشته شده و از »ایمهوتپ« به عنوان رییس مجسمه سازان 
یاد شده است.«محققان هنوز مطمئن نیستند که چرا فرعون ها تصمیم 
می گرفتنــد از اهرام به عنــوان گور اســتفاده کنند.یکی از دلایل شــاید 
حفاظت بیشــتر در مقابله با سارقان مقبره ها باشــد. »رگ کلارک«، که 
یک مصرشناس است در کتاب خود با عنوان »حفظ ابدیت: در گذشته، 
حفاظت از مقبره های مصر باستان از ماقبل تاریخ تا اهرام« این طور نوشته 
که سارقانی مقبره های »مصطبه« را که ارتفاع کمی داشتند، با ورود از سطح 
بالای مقبره، غارت می کردند. هرم پلکانی و شــش طبقه آن که هر کدام 

روی دیگری ساخته شده بود، امنیت بیشتری ایجاد می کرد.
»کلارک« در گفت وگو با »لایوســاینس« توضیح می دهد: »بســیاری 
از مصرشناســان این فرضیه را مطرح کرده اند که هــرم پلکانی به عنوان 
نوعی »پله« برای صعود پادشاه به آسمان ساخته شده بود، اما من فکر 
می کنم که هرم به این شکل ساخته شده است، زیرا کارآمدترین و مقرون 

به صرفه ترین راه برای ایجاد یک »نیمکره« مجازی اســت که از بخش 
زیرین محافظت می کند.«»کلارک« خاطرنشان می کند که نوآوری مهم 
دیگر این بود که از سنگ برای ساختن هرم پلکانی استفاده شد، این در 
حالی اســت که »مصطبه« های فرعون قبلی از خشت ساخته می شد. 
این ابتکار مهمی بود؛ چراکه نفوذ به ســنگ دشوارتر است.دلایل مذهبی 
نیز ممکن است از دیگر دلایل ساخت اهرام باشد. »میروسلاو ورنر« که 
یک استاد مصرشناسی در دانشگاه چارلز جمهوری چک است در گفت وگو 
با »لایوساینس« می گوید که شــاید دلایل مذهبی در شکل گیری ایده 
ساخت اهرام تاثیر داشته اســت.»ورنر« در کتاب خود با عنوان »اهرام: 
باستان شناسی و تاریخچه بناهای ماندگار مصر« نوشته زمانی که »جوزر« 
به قدرت رسید، تأثیر فرقه خورشید و »رع«، ایزد خورشید مصریان باستان 
رو به افزایش بود و از همین رو ممکن است علاقه به ساخت بناهایی که 
فاصله کمتری با آسمان داشتند نیز افزایش پیدا کرده بود.دلیل ساخت 
هرم ها هر چه باشد، فرعون های مصر بیش از هزار سال به ساخت آن ها 

ادامه دادند. فرعون »سنفرو« )حکومت از ۲۵۷۵ تا ۲۵۵۱ پیش از میلاد( 
نخستین اهرام با سطوح صاف را در »دهشور« ساخت. از جمله این اهرام 
به »هرم خمیده« و »هرم ســرخ« می توان اشاره کرد. هرم بزرگ جیزه، 
تنها مورد از عجایب هفتگانه باســتانی جهان که هنوز پابرجاست، توسط 
»فرعون »خوفو« ساخته شد که از ۲۵۵۱ تا ۲۵۲۸ پیش از میلاد حکومت 
می کرد. فرعــون »خفرع« )حکومت از ۲۵۲۰ تــا ۲۴۹۴ پیش از میلاد( 
هرم بزرگ دیگری را در نزدیکی »ابوالهول بزرگ« واقع در جیزه ساخت.

مشخص نیست که چرا فرعون های مصر از ساخت هرم دست کشیدند، اما 
نگرانی های مربوط به حفظ امنیت مقبره ها تاثیرگذار بوده است. با اینکه به 
نظر می رسد نفوذ به هرم ها در مقایسه با »مصطبه « ها دشوارتر بوده است، 
اما اهرام مصری در دوران باستان بارها غارت شدند و ممکن است فرعون ها 
امیدوار بوده باشند که ساخت مقبره در »دره پادشــاهان« کار سارقان را 
دشوارتر کند، البته توپوگرافی دره پادشاهان قله ای را نشان می دهد که تا 

حدی شبیه به یک هرم طبیعی به نظر می رسد.

چرا اهرام مصر ساخته شدند؟

استوار و شگفت انگیز

معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی از تغییر تعرفه 
نرخ گاز برای تاسیسات گردشکری به یک چهارم بخش صنعت خبر داد.اسماعیل برات با اعلام این خبر 
اظهارداشت: آیین نامه نرخ تعرفه گاز مصرفی صنایع و خدمات به تصویب هیئت وزیران رسید و خوشبختانه 
با پیگیری های عزت ا... ضرغامی وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، نرخ بهای گاز مصرفی 
تاسیسات گردشــگری به میزان یک چهارم نرخ صنعت کاهش یافت.وی با اشــاره به پیگیری های 
انجام شده در این زمینه افزود: آیین نامه اجرایی جزء یک بند الف تبصره ۱۴ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ 
که در خردادماه امسال تصویب شده بود، موجب شــد که نرخ گاز مصرفی تاسیسات گردشگری 

افزایش یافته و بر مبنای واحد به مبلغ ۶هزار ریال تعیین شود.برات بیان کرد: این موضوع موجب افزایش 
تعرفه هتل ها و تاسیسات گردشگری شــد و در قبوض گاز ماه های تیر و مرداد اعمال شد اما با تلاش ها و 
پیگیری های وزیر میراث فرهنگی در فرآیند اصلاح آیین نامه مزبور، نظر وزارتخانه لحاظ شد و بر این اساس 
نرخ گاز تاسیسات گردشگری و صنایع دستی به میزان ۱۴۹.۵ ریال تعیین و به تصویب هیئت دولت رسید و 
۱۱ شهریور امسال رسماً ابلاغ شد. بنابراین نرخ تاسیسات گردشگری کمتر از یک چهارم تعرفه بخش صنعت 
شد که خبر خوبی برای فعالان حوزه گردشگری است.معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری با اشاره به 
اهمیت این موضوع اظهارداشت: یکی از ابزارهای حمایتی برای توسعه گردشگری در کشور، بهره مندی فعالان 
این صنعت از تسهیلات و تعرفه های انرژی است. سرمایه گذاران بخش خصوصی با در نظرگرفتن توجیه 
اقتصادی نسبت به سرمایه گذاری در صنایع مختلف اقدام می کنند و یکی از ملزومات و مولفه های اصلی 
تشویق سرمایه گذاران و حمایت از فعالان صنعت گردشگری، وجود مشوق های قانونی در زمینه انرژی است.

نرخ گاز برای تاسیسات گردشگری یک چهارم تعرفه بخش 
صنعت تعیین شد

عربستان به کدام کشورها ویزای 
فرودگاهی می دهد؟

عربستان سعودی با فراهم کردن امکان دریافت ویزا در بدو ورود 
برای زائران عمره از چندین کشــور، شــرایط ورود به این کشور را 
تسهیل کرده است.به گزارش ایسنا به نقل از عربین بیزنس، وزارت 
حج و عمره عربستان اعلام کرد که سیاست جدید صدور ویزا فورا 
اجرایی می شود و زائران برخی از کشــورهای منتخب هم اکنون 
می توانند در بدو ورود ویزا دریافت کنند.این تغییر در سیاست ویزا 
بخشی از تلاش های عربستان ســعودی برای تسهیل سفرهای 
زیارتی و رونق گردشگری اســت.بر این اســاس عمره گزاران از 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا، بریتانیا، آمریکا، استرالیا، نیوزیلند، 
سنگاپور، کره جنوبی، ژاپن، قزاقستان، برونئی، مالزی و چین در 
بدو ورود به خاک عربستان ویزا دریافت خواهند کرد. علاوه بر این، 
عربســتان مدت ویزای عمره را نیز به ۹۰ روز افزایش داده است. 
»توفیق بن فوزان الربیعه« وزیر حج و عمره عربستان اعلام کرد که 
مکان های بیشتری در مکه و مدینه برای ترویج گردشگری مذهبی 
در این کشور افتتاح خواهد شد.پیش از این، عربستان سعودی یک 
طرح ویژه معافیت از روادید الکترونیکی را برای شهروندان بریتانیا 
و ایرلند شمالی اجرا کرده بود. بر اساس این طرح یک بار ورود به 
عربستان سعودی تا شش ماه مجاز است. با این حال، درخواست 
معافیت باید بین سه ماه تا حداقل ۴۸ ساعت قبل از ورود به کشور 
ارسال شود.اخیرا »عبدالفتاح مشــاط« معاون وزیر حج و عمره 
عربستان سعودی از افزایش چشمگیر شمار عمره گزاران خارجی در 
سال جاری میلادی خبر داده و همچنین بر افزایش ظرفیت حرمین 
شریفین مسجدالحرام در مکه و مسجدالنبی در مدینه تاکید کرده 
است. زائران عمره از یک ماه  و نیم پیش سفر به عربستان را آغاز 
کرده اند و  انتظار می رود تعداد آن ها از فصل های گذشته فراتر برود.

 

صدور ویزای الکترونیک؛ طرح موفق 
روسیه در جذب گردشگران

ایسنا: طرح ویزای الکترونیک روسیه باعث افزایش شدید رزرو 
گردشــگران برای گردشگری روسیه شــد.به نقل از نیوز،  تعداد 
رزروهای خارجی هتل های روسیه در ماه آگوست در مقایسه با 
ماه جولای ۲۵ درصد و نسبت به مدت مشابه سال قبل ۴۰ درصد 
افزایش یافته است. بر اساس محاسبات وب سایت مسافرتی 
Ostrovok.ru، رشــد تقاضای خارجی برای اقامت در روسیه 
به دلیل راه اندازی ویزای الکترونیکی در ماه جاری بوده اســت 
که سفر به روسیه را برای شــهروندان ۵۵ کشور ساده کرد، البته 
داده های منتشرشده نشان می دهند که میزان گردشگران در ماه 
جولای در مقایسه با ماه ژوئن، رشد قابل توجهی وجود نداشت.

فرآیند درخواست ویزای الکترونیکی چهار روز طول می کشد و با 
استفاده از پورتال آنلاین یا اپلیکیشن گوشی همراه انجام می شود 
و اجازه ورود یک نفره به روســیه را صادر می کند و افراد خارجی 
می توانند حدود دو هفته به عنوان گردشگر، مهمان یا بازدیدکننده 
تجاری همچنین شــرکت کننده در رویدادهای علمی، فرهنگی، 
اجتماعی سیاسی، اقتصادی یا ورزشی در روسیه اقامت کنند و 
هزینه آن حدود ۵۲ دلار است.به گفته آلا گوردینکو، رییس بخش 
 ،)Continent Express( ویزا و مهاجرت در اکسپرس اینتری
ویزای الکترونیکی به ویژه در میان گردشگران هند، ترکیه، چین، 
ایران، ویتنام، عربستان سعودی، سنگاپور، هلند، فرانسه، ایتالیا 
Ostrovok.  و اسپانیا مورد تقاضاســت.به گزارش وب سایت
ru، قابل توجه ترین افزایش تقاضای خارجــی برای اقامت در 
ایرکوتسک بود، جایی که رزروها در ماه آگوست نسبت به مدت 
مشابه سال قبل سه برابر شد. جاهای دیگر مانند ولادی وستوک 
در مدت مشابه شاهد رشد دو برابری بود، در حالی که رزروهای 
خارجی در مسکو و کازان به ترتیب ۵۸ و ۵۰ درصد افزایش یافتند.

 

پیشرفت ۹۰ درصدی فاز نخست اکوپارک 
کویری یزد

مدیر منطقه یک شــهرداری یزد با اشاره به این که اکوپارک یزد 
بزرگترین مجموعه کویری درون شــهری کشــور است، گفت: 
فاز نخســت این مجموعه درحال حاضر با پیشــرفت فیزیکی 
بیــش از ۹۰ درصد همــراه است.»ســید علیرضا رســولی« با 
اشــاره به این که مجموعه اکوپــارک یزد بزرگترین بوســتان 
کویری کشــور اســت، اظهار کرد: این بوســتان کویری درون 
شهری در وســعت ۱۵۰ هکتار توسط شــهرداری یزد در دست 
ساخت اســت.وی گفت: از قابلیت های این بوستان می توان 
به مجموعه تفریح های محیطی، بومی و کویری اشــاره  کرد که 
می تواند اوقاتی خوش برای شهروندان ایجاد کند.مدیر منطقه 
یک شهرداری خاطرنشــان کرد: در فاز نخســت این طرح ۱۲ 
ســایبان بومی با بهره گیری از معماری کویر به همراه سکوها و 
نشیمن گاه ها، سرویس بهداشتی و ایجاد روشنایی کامل این 

فاز انجام می شود.

اخبار

معاون میــراث فرهنگی اســتان زنجان گفــت: مرمت خانه 
تاریخــی حکیمیان اســتان طی چهــار ماه انجام می شــود 
 و منابع مــورد نیــاز آن از اعتبارات اســتانی و ملــی تامین

 شده است.
محمدرضــا محمدپور در گفت و گــو با خبرنــگار ایرنا افزود: 
حفــظ، نگهداری و احیــا این بنــا می توانــد در معرفی دوره 
تاریخــی این بنــا مفیــد باشــد و همچنین به عنــوان یک 
 شناســنامه شــهری مورد توجه متخصصان و گردشــگران 

قرار گیرد.
وی بــا بیــان اینکه عملیــات اجرایــی این طرح بــا نظارت 
کارشناســان اداره کل میراث  فرهنگی استان انجام می شود، 
اضافه کرد: طی ســالهای گذشــته مرمت هایی در این بنا در 
چندین مرحله به لحاظ وســعت این بنا و آســیب های وارد 
شده به آن صورت گرفت که بیشــتر این مرمت ها سازه ای و 
استحکام بخشــی بود ولی این بنا با این دوره مرمت، قابلیت 

بهره برداری را خواهد داشت.
این مسئول ادامه داد: نصب درهای چوبی، حفر چاه جذبی، 
عایق کاری رطوبتی پشت بام و حوض در حیاط، اجرای کاشی 
کاری حوض در حیاط مرکزی، چربی زدایی و رنگ کاری در و 
پنجره ها، اجرای ستون و سرستون های گچی، تکمیل سقف 
کاذب ایوان و اتاق ها، اجرای ابزار گچی ایوان و اتاق ها، ایجاد 
رمپ معلول و پله، آجرکاری در بخشی از بنا و بندکشی، تکمیل 
کف سازی اتاق ها و نخاله برداری از جمله اقداماتی است که 

در محوطه خانه حکیمیان انجام خواهد شد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی هرمزگان:

طرح جامع جزیره هرمز تهیه و تدوین 
می شود

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان هرمزگان از 
تهیه و تدوین طرح جامع جزیره هرمز خبرداد.محمد محسنی در گفت 
و گو با ایســنا، با اشاره به ظرفیت ها و پتانســیل های طبیعی و تاریخی 
جزیره هرمز گفت: تدوین و تهیه طرح جامع شهر هرمز مبنای شناسایی 
ظرفیت های سرمایه گذاری و خدمات عمومی برای جوامع گردشگری 
و کسانی که هرمز را به عنوان مقصد گردشگری انتخاب می کنند، خواهد 
بود.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: تدوین 
طرح جامع هرمز به دستور و تاکید استاندار انجام می شود و این طرح در 
راستای توسعه هدفمند و موثر برای کمک به زندگی در جزیره  و تثبیت 
نقاط جمعیتی است. وی با بیان اینکه درخواســت  تقاضای ایجاد زیر 
ساخت های گردشگری در این جزیره افزایش یافته، ادامه داد: در همین 
راستا باید یک سند و طرح جامعی برای رجوع در دست متولیان امر باشد.

محسنی اظهار کرد: ایجاد زیرساخت ها موجب راه اندازی کسب و کارهای 
جدید خواهد شــد که در ارتقای کیفیت زندگــی جوامع محلی تاثیرات 
مثبتی خواهد داشت. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی 
هرمزگان بیان کرد: امیدواریم بر اساس طرح جامع جزیره هرمز از تمام 

ظرفیت ها برای رونق گردشگری استفاده شود.

یک فعالِ میراث فرهنگی: 

 اغلب خانه های تاریخی بافت کهن اصفهان
 رو ویرانی  است

یک معمار و فعال میراث فرهنگی گفت: اغلــب خانه های تاریخی در 
جوار مسجد جامع عتیق و مسجد علی در اثر بی توجهی و فراموشی در 
حالِ ویرانی است.عبدالصبحان راطبی با اشــاره به وضعیت دشوار و در 
حال ویرانی خانه های تاریخی ثبت ملی و غیر ثبتی اصفهان افزود: در 
بافت تاریخی جویباره در جوار مســجد جامع عتیق و همچنین مسجد 
علی،خانه های تاریخی زیادی وجود دارد که به حالِ خود رها شده است 
و همه این ها در حالی اســت که باید به این خانه ها به عنوان ظرفیت و 
سرمایه گردشگری اصفهان رسیدگی کرد تا قیمت آنها ارزش افزوده پیدا 
کند.وی افزود: همان طور که در محله و بافت تاریخی جلفا به خانه های 
تاریخی رســیدگی شــده و قیمت ها ارزش افزوده پیدا کرد؛ در رابطه با 
خانه های تاریخی جویباره، خانه های پشت مسجد جامع عتیق و مسجد 
علی باید چاره ای اندیشید چرا که این خانه ها که شمارشان هم کم نیست، 
در حال ویرانی اند.به گفته وی، مالکان خانه های تاریخی که از عهده مرمت 
این خانه ها برنمی آیند یا آنها را خالی رها کرده اند یا اینکه به مستاجرانی 
داده اند که از ارزش این خانه ها آگاه نیستند و شرایط این خانه ها روز به 
روز بغرنج تر می شود.خانه های این ساباط ها به دلیل رسیدگی نکردن ، 

افت کیفیت و قیمت پیدا کرده است.

مرمت خانه حکمیان زنجان طی چهارماه 
به اتمام می رسد
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در دنیای امروز یکی از مســائلی که به عنوان  ایرنا
تهدیدی جدی دامن مارها را گرفته زنده گیری 
آنها از طبیعت با هدف گرفتن زهر و تهیه سرم است، تا چند سال گذشته 
مارها برای زهرگیری از طبیعت زنده گیری و به مکان دیگری منتقل می 
شدند و حتی بعد از عملیات زهرگیری در همان مکان نگهداری می شدند 
تا به دفعات زهرگیری شوند که این روند حیاتشان را تهدید می کند و در 
موارد زیادی منجر به تلف شدنشان می شــد اما اکنون در بیشتر موارد 
دیگر این اتفاق نمی افتد و مارها در محل زنده گیری و بعد از گرفتن زهر 
در همان محل رهاسازی می شــوند؛البته حیات این مارها هم به نحوه 
گرفتن زهر و رهاسازی آنها بر می گردد اما به هر حال این روش تهدیدی 
برای مارها اســت که ســازمان محیط زیســت با هدف حمایت از این 
خزندگان در تلاش است تا زنده گیری را به صفر برساند و تکثیر در اسارت 

اجازه دهد تا مارها آزادانه در طبیعت زندگی کنند.
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیســتی سازمان حفاظت محیط 
زیســت در این باره به خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: برخی سال ها 
برای جمع آوری مار از طبیعت بین دو تا سه هزار حلقه مجوز داده می شد 
که این تعداد را کاهش دادیم به طوری که سال گذشته فقط مجوز ۴۵۰ 
حلقه مار را صادر کردیم اما در تلاشیم تا با همکاری مشترک با دانشگاه 
تهران و شرکت های دانش بنیان تعداد صدور مجوزها را به صفر برسانیم.
حسن اکبری درباره وضعیت خزندگان از جمله مارها در طبیعت اظهار 

داشت: به نظر می رسد خشکسالی و تغییر اقلیم به بسیاری از خزندگان 
آسیب جدی رسانده است، در واقع خزندگان گروهی از مهره داران هستند 
که از توسعه و تخریب زیستگاه ها آســیب جدی دیده اند، بسیاری از 
مناطق غرب کشور به دیم زار تبدیل شدند، بسیاری از زیستگاه ها توسط 
جاده ها و معادن تخریب شدند از این رو وضعیت خزندگان به ویژه آنهایی 
که کمیاب تر بودند تا حدودی آسیب پذیر شدند این در حالیست که به 
این موجودات کمتر توجه می شود و با این تغییرات قدرت جابجایی و 
مهاجرتشان محدودتر شده اســت که روند به آسیب پذیری آنها اضافه 
می شود.وی افزود: با توجه به این شرایط با کمک دانشگاه سبزوار ۳۰ 
کارشناس از ۳۰ استان را دعوت کردیم و در نشست سه روزه ای مسائل، 
چالش ها و ضرورت هایی که برای حفاظت از خزندگان در نقاط مختلف 
کشور است را احصا کردیم و قرار اســت در قالب یک رفت و برگشت و 
تکمیل اطلاعات و جمع آوری تمام پژوهش هــا و مطالعاتی که درباره 
خزندگان صورت گرفته به یک نقشه راه مناسب برای تمام این موجودات 
برسیم.اکبری درباره وضعیت خزندگانی مانند مار که از آنها زهرگیری می 
شود گفت: با توجه به آسیبی که خشکسالی و تخریب زیستگاه به حیات 
و جمعیت مارها وارد کرده در تلاشیم تا زنده گیری آنها از طبیعت با هدف 
زهرگیری به صفر برســد از این رو تکثیر در اسارت این گونه جزو برنامه 
های سازمان حفاظت محیط زیست است، البته این کار قبلا با همکاری 
دانشگاه تهران کلید خورده بود، مراحل پایلوت را گذراند و در این یک سال 
گذشته به نتایج بسیار خوبی رسید، در واقع توانستند مارهای سمی که 
همیشه با هدف زهرگیری از طبیعت جمع آوری می شدند را در اسارت 
تکثیر کنند و از آنها زهر بگیرند، حال قرار است در یک کار مشترک با شرکت 
های دانش بنیان مراحل تولید آنتی وروم از زهر تهیه و مراحل تست آن 
هم انجام شود، این می تواند کمک کند به اینکه از صدور مجوز برای زنده 

گیری مار در طبیعت بی نیاز شویم که این گام مهمی است.
وی تاکید کرد: در واقع زمان آن رســیده که با تکثیر خزندگان در اسارت 
بتوانیم سم مورد نیاز برای تولید آنتی وروم ها که وزارت بهداشت نیاز دارد 
را تامین کنیم برای اینکه دیگر زنده گیری مار از طبیعت کار درستی نیست 

چون وضعیت خزندگان و دوزیستان در کشور چندان خوب نیست.

زنده گیری افعی البرزی و افعی دماوندی از طبیعت ممنوع
همچنین کارشــناس خزندگان دفتر حیات وحش سازمان حفاظت 
محیط زیســت درباره برداشــت مار از طبیعت با هــدف زهرگیری به 
خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: زنده گیری گونه مار از طبیعت با هدف 
گرفتن زهر به میزان گزش، مصرف آن سم در سرم سازی ، شدت تاثیر 
زهر و نوع حیوان متفاوت اســت، مثلا افعی گرزه حیوانی قوی است و 
تاثیر و میزان زهرش هم نسبت به افعی قفقازی بیشتر است بنابراین 
درخواست زنده گیری این دو مار متفاوت است.اصغر مبارکی افزود: با 
توجه به عواملی که حیات خزندگان از جمله مارها را تهدید می کند قطعا 
تکثیر در اسارت می تواند کمک بزرگی به جمعیت این گونه در طبیعت 
کند، در واقع با نگهداری مارها در مراکز تکثیر می توانند به دفعات از یک 
مار زهر گیری انجام دهند که این روند می توانــد تا حد زیادی میزان 

برداشت از طبیعت را کاهش دهد.
وی درباره اینکه گفته می شود کیفیت سمی که از مار در اسارت گرفته می 
شود نسبت به مار در طبیعت متفاوت است گفت: در این زمینه نظریات 
متفاوتی وجود دارد، اگر رژیم غذایی که در مراکز تکثیر در اسارت استفاده 
می شود متنوع باشد می تواند مشابه زهر طبیعی باشد البته کارشناسان 
معتقدند خیلی تفاوت نمی کند چون ترکیبی که زهر دارد به صورت طبیعی 
در گونه ثابت است، ممکن است نوع رژیم غذایی تاثیری بگذارد اما اگر 
متنوع باشد ممکن است این زهر با زهر طبیعی تشابه بیشتری داشته 
باشد.کارشناس خزندگان دفتر حیات وحش اظهار داشت: در گذشته 
ماری که برای زهرگیری از طبیعت گرفته می شد بعد از این مرحله تلف 
می شد اما اکنون با روشی که از چند سال پیش اجرا می شود دیگر ماری 
نمی میرد چون در همان محل زنده گیری و عملیات گرفتن زهر انجام و 
بعد از آن در همان محل رها می شود و چون مارها به راحتی پراکنده می 
شوند از این رو جای نگرانی وجود ندارد، در واقع از چند سال گذشته دیگر 
هیچ ماری به موسسه سرم سازی منتقل نمی شود در حالی که قبلا مارها 
برای زهرگیری به موسسه سرم سازی یا سازمان محیط زیست منتقل 
و نگهداری می شدند که به مرور بیمار و در نهایت تلف می شدند که با این 

روند از چرخه طبیعت حذف می شدند.

معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان حفاظت محیط زیست مطرح کرد

مارهادیگربرایزهرگیرینمیمیرند

هر سال بیش از شش میلیارد تُن شن و ماسه از کف اقیانوس های دنیا بیرون کشیده می شود که اثر 
بسیار مخربی بر گونه های گیاهی و جانوری، تعادل زیست بوم و زندگی مردمان ساحل نشین دارد.

به گزارش ایسنا به نقل از بی بی سی، »برنامه محیط  زیستی سازمان ملل« )یونپ( با انتشار این یافته ها 
هشــدار داد که باید با مقررات و نظارت بین المللی جلوی کف روبی شن و ماســه دریاها در ابعاد کنونی 
گرفته شود چرا که این روند نه تنها رو به کاهش نیست بلکه ابعادی غول آسا و هشداردهنده پیدا کرده 
است.»پاسکال پدوتســی«، مدیر »گرید-ژنو« در کنفرانس خبری روز سه شنبه گفت: از ۵۰ میلیارد 
تن شن و ماسه که بشر هر سال برداشت می کند چیزی بین چهار تا هشت میلیارد تن از اقیانوس ها 
و دریاها بیرون کشیده می شود یعنی به طور متوسط سالی شش میلیارد تن که معادل بار بیش 

از یک میلیون کامیون در روز است.پایگاه داده های منابع طبیعی جهانی سازمان ملل »گرید« نام دارد و 
واحد ارزیابی و هشدار اولیه آن گرید-ژنو نامیده می شود.مدیر گرید-ژنو همچنین گفت: برداشت رسوبات 
دریایی به سرعت به میزان رسوبی نزدیک می شود که هر سال از رودخانه های دنیا وارد دریاها و اقیانوس ها 
می شود، یعنی بین ۱۰ تا ۱۶ میلیارد تن و با اینکه هنوز به نقطه سرریز نرسیده ایم اما عوارض آن در برخی 
مناطق به خصوص در آب هایی که بیشتر کف روبی می شــود به تدریج ظاهر می شوند.برداشت رسوبات 
کف دریا با شناورهای بزرگی انجام می شود که به ماشین آلات کف روبی مجهز شده اند که در عمل مثل یک 
جاروبرقی عظیم، هرچه در کف دریا است را بیرون می کشند.این شن و ماسه تقریبا در هر ساخت وسازی 
در دنیا نقش دارند از جاده و سد و ساختمان گرفته تا بتون و شیشه.به گفته پدوتسی، شناورهای بزرگ 
در اصل با بیرون کشیدن ماسه و ویران کردن ریزارگانیسم هایی که غذای ماهی ها هستند، کف دریاها را 
سترون می کنند. اگر به محیط زیست دریایی فرصت بازیابی داده نشود، این روند را نمی توان ادامه داد. 

سازمان ملل: ماسه کف اقیانوس ها را بیرون نکشید

رییس کمیته محیط زیســت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با تاکید بر اینکه بیش از ۷۰ درصد گرد و غبار موجود در ایران از 
خارج کشور وارد می شود، گفت: گرد و غبار مسئله ای فرامنطقه 
ای است و باید به همراه کشــورهای دیگر اثر انسان را در تولید 

گرد و غبار کاهش دهیم.
محمد مجابی درباره پدیده گرد و غبار در زمین اظهار داشــت: 
حدود چند میلیارد تــن گرد و غبار در جو زمیــن وجود دارد که 
در سراسر دنیا می چرخد. شــرایط هواشناسی و پارامترهایی 
همچون رطوبت خاک و سرعت باد در ســطح زمین در حجم 
و جرم برخاست خاک بســیار اثرگذار هســتند. در هر توفان 
گردوغبار حــدود ٨٠ هزار تن خاک تا ارتفــاع ٨-١٠ کیلومتری 
از ســطح زمین جابجا و بعضا از مرز کشورها نیز عبور می کنند. 
گذشته از این، نشستن گردوغبار روی پهن برگان اختلال جدی 
در فتوسنتز و تنفس درختان به وجود می آورد، ولی این پدیده 

همیشه مضر نیست.
وی با بیان این که اثرات گرد و غبار همیشه منفی نیست، افزود: 
جنگل ها به طور مســتمر از مواد مغذی گرد و غبارهای موجود 
در جو اســتفاده می کنند. در حال حاضر ۲۰ تا ۲۵ درصد از گرد 
و غبارهای موجود در جو به علت فعالیت های انسانی افزایش 
پیدا کرده است.مجابی با اشاره به این که نیمی از گرد و غبارهای 
جهان از حوالی آفریقا به گردش درمی آیند، توضیح داد: این گرد 

و غبار از مسیر ایران عبور می کند.

اتحاد کشورهای منطقه علیه گرد و غبار به 
رهبری ایران

رییس ســازمان هواشناســی با بیان اینکه تغییرات اقلیمی موجب 
افزایش پدیده های جدی مانند افزایش گرد و غبار می شــود، گفت: 
اجلاس بین المللی توفان های ماســه وگرد و غبــار که به میزبانی و 
با محوریت ایران برگزار خواهد شــد، فرصت بسیار خوبی برای ایجاد 
اتحاد و هماهنگی بین کشورهای متاثیر از گردوغبار در در جنوب و غرب 
آسیا است.سحر تاج بخش اظهار داشت: این روزها به صورت جدی 
با رخداد گرد و غبار و پیامدهای آن مواجه هســتیم و کشورها موظف 
هستند برنامه هایی برای سازگاری و مقابله با پیامدهای این پدیده 
در دستور کار خود داشته باشــند.معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: 
یکی از پیامدهای تغییر اقلیم افزایش رخداد پدیده های حدی است 
که به سبب آن توفان های گرد و خاک در منطقه ما )غرب آسیا( بسیار 
تشدید شده اســت. از طرفی به علت کاهش منابع آبی، از بین رفتن 
رودخانه های فصلی، کمبود بارش، خشکسالی خزنده ای که در غرب 
آسیا رخ داده که شرایط را برای وقوع گرد و خاک در این منطقه فراهم 
کرده است. بنابراین ضرورت یک هماهنگی منطقه ای بین کشورها و 
بین دولت های کشورها وجود دارد تا بتوانند پیامدهای زیان بار ناشی 

از این پدیده را کاهش دهند.

 افت سالانه ۴۵ سانتی متر از آب دشت
 یزد - اردکان

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای یزد با بیان این که حیات استان به 
دشت بزرگ یزد – اردکان به عنوان سکونتگاه و مرکز تجمع صنایع در 
استان گره خورده است، گفت: سالیانه نزدیک به ۴۵ سانتی متر افت 
آب در دشت یزد – اردکان اتفاق می افتد. »محمد مهدی جوادیان زاده« 
در جلسه شورای حفاظت از منابع آب شهرستان اشکذر که در راستای 
رویداد آبی این شهرستان برگزار شــد، با تاکید بر این که در مجموع بر 
روی ۱۱۲ حلقه چاه در شهرســتان اشــکذر کنتور هوشمند نصب شده 
است، گفت: ۱۰۰ درصد از چاه های کشــاورزی و ۸۵ درصد از چاه های 
صنعتی این شهرستان مجهز به کنتور هوشمند شدند.وی با بیان این که 
مدیریت تحویل حجمی آب به کشاورزان استان یزد در حال اجراست، 
افزود: ۱۵ درصد باقی مانده چاه های صنعتی این شهرســتان تا پایان 
سال ۱۴۰۲ به کنتور هوشــمند مجهز خواهند شد.رئیس هیئت مدیره 
شرکت ســهامی آب منطقه ای یزد اظهار کرد: ۵۵ درصد از حجم آب از 
منابع زیر زمینی شهرســتان در بخش کشاورزی، ۳۸ درصد در بخش 
شرب و بهداشت و ۷ درصد در بخش صنعت و خدمات مصرف می شود.

این مسئول بیان کرد: این دشت که سکونتگاه و مرکز تجمع صنایع در 
استان است بیشترین برداشت و تخلیه آب از منابع زیر زمینی را دارد.

رییس کمیته محیط زیست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام:

۷۰ درصد گرد و غبار کشور منشاء 
خارجی دارد

گوترش: آلودگی هوا، یک وضعیت 
اضطراری جهانی است

دبیرکل ســازمان ملل گفت کــه »آلودگی هوا یــک وضعیت 
اضطراری جهانی است« و از جامعه بین المللی خواست تا برای 
پاکســازی هوا با یکدیگر همکاری کنند.به گزارش ایسنا به نقل 
از »چاینا دیلی«، آنتونیو گوترش، دبیرکل ســازمان ملل خاطر 
نشــان کرد: ۹۹ درصد از مردم دنیا هوای مملو از دوده، گوگرد و 
سایر مواد شیمیایی سمی را تنفس می کنند و کشورهای فقیر 
و کم درآمد بیشتر با این مشــکل روبرو هستند.وی افزود: این 
معضل، سالانه به طور متوســط هفت میلیون نفر را در جهان با 
مرگ زودرس مواجه می کند و آلودگی هوا در عین حال ارتباط 
تنگاتنگی با گرمایش جهانی دارد.گوترش یادآور شــد: آلودگی 
هوا مرز نمی شناسد و می تواند هزاران کیلومتر را طی کند. این 
آلودگی با وزش باد از مرزها می گذرد و در شهرها و نقاط مختلف 
پخش می شود.دبیرکل سازمان ملل تاکید کرد: رفع مشکلات 
جهانی نیازمند راه حل های جهانی است و ما باید برای دستیابی 

به هوای پاک با هم اقدام کنیم.
 

افزایش تلفات و خرابی های سیل در 
یونان

رسانه های داخلی یونان اعلام کردند: شمار قربانیان سیل گسترده 
ناشی از باران های سیل آسای اخیر در مرکز این کشور به شش نفر 
رسیده است.به گزارش ایسنا به نقل از شــینهوا، مقامات محلی 
همچنین مفقود شــدن شــش نفر دیگر را در ایــن حادثه تایید 
کرده اند.این گزارش حاکیست دســت کم ۶۴ نفر در روستاهای 
منطقه »تسالی« در خانه هایشان حبس شــده اند و این منطقه 
تاکنون بیشترین آسیب را از سیل دیده است.امدادگران به عملیات 
جستجوی خانه به خانه در این روســتاها ادامه می دهند تا مردم 
را به محل های امــن منتقل کنند.بنابر گزارش هــا اولیه، ماموران 
آتش نشــانی تاکنون ۸۲۰ نفر را در سراسر کشــور نجات داده اند.

همچنین از صبح روز سه شنبه ۴۸۷۰ تماس با مراکز اورژانس و 
امدادرســانی برای کمک به تخلیه و جابه جایی مردم، پمپاژ آب و 
برداشتن درختان سقوط کرده بر کف جاده ها و خیابان ها گرفته شده 
است.رسانه های داخلی می گویند: صدها خانه در این روستاها زیر 
آب و گل فرو رفته و بخش هایی از شبکه جاده ای در منطقه ویران 
شده است.همچنین زمین های کشاورزی، واحدهای دامداری و 
مشاغل آسیب دیده اند و شبکه آب و برق نیز با اختلال مواجه شده 
است.سیل روزهای گذشته در حالی در این کشور قربانی گرفته و 
خسارت برجای گذاشــته که تنها چند روز از مهار آتش سوزی های 
جنگلی وسیع و تابستانی در این کشور می گذرد و آثار تخریب های 

گسترده ناشی از حریق در مناطق مختلف به چشم می خورد.
 

رکورد گرمای تابستانی در نیمکره شمالی 
زمین

رصدخانه تغییــرات اقلیمیِ اروپایی »کوپرنیــک« اعلام کرد: 
گرمای ماه اوت هم در تابستان امســال رکورد زد و ماه گذشته 
میلادی، گرمترین اوتِ ثبت شــده در تاریخ هواشناسی جهان 
بوده است.به نقل از رویترز، این در حالیست که دو ماه قبل از آن 
نیز گرم ترین ماه های »ژوئن« و »ژوئیه« در جهان ثبت شــد و 
این سومین ماه متوالی در سال جاری است که چنین رکوردی 
به ثبت رسیده اســت.گرمای هوا در ماه اوت باعث شده است 
در نیمکره شــمالی کره زمین، گرم ترین تابستان از سال ۱۹۴۰ 
که ثبت داده ها آغاز شــد، رقم بخورد.در عین حال ماه ژوئیه در 
تابستان امسال کماکان رکورددار گرم ترین ماه ثبت شده بوده 
اســت.بنابر تخمین های موجود، هوا در ماه اوت امسال حدود 
۱.۵ درجه سلســیوس گرم تر از میانگین پیش  از صنعتی شدن 
برای دوره ســال های ۱۸۵۰ تا ۱۹۰۰ میلادی بوده است.به گفته 
کارشناســان، تلاش های پیگیرانه برای محدود کردن افزایش 
دمای جهانی به ۱.۵ درجه ســانتیگراد، یکــی از تعهدات اصلی 
توافقنامــه بین المللی تغییرات آب و هوایــی پاریس بود که از 
سوی ۱۹۶ کشور در سال ۲۰۱۵ تصویب شد.در اروپا، ماه اوت در 
بخش های بزرگی از اروپای مرکزی و اسکاندیناوی مرطوب تر از 
حد معمول بود که منجر به وقوع سیل شد در حالی که فرانسه، 
یونان، ایتالیا و پرتغال شاهد خشکسالی هایی بودند که منجر 
به آتش ســوزی های جنگلی شــد.بنابر گزارش این موسسه، 
همچنین دمای بسیار بالاتر از میانگین در استرالیا، چندین کشور 
آمریکای جنوبی و در اطراف قسمت های مختلف قطب جنوب 
در ماه اوت ثبت شــده اســت.در عین حال، اقیانوس منجمد 
جنوبی هم گرم ترین دمای روزانه آب های ســطحی خود را در 
تاریخ ثبت کرده و به طور کلی گرم ترین ماه خود را داشته است.

دمای زمین از زمان شروع عصر صنعتی تاکنون ۱.۱ درجه گرمتر 
شده و اگر کشــورها به شــدت از تصاعد گازهای گلخانه ای کم 

نکنند، روند گرمایش ادامه خواهد یافت.

اخبار
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 نشست خبری مدیرعامل شــرکت پالایش نفت اصفهان با موضوع و محوریت 
شفاف ســازی اقدامات هلدینگ پترو پالایش اصفهان برگزارشد.در این نشست 
خبری، درباره انصراف پتروپالایش از خرید سهام شرکت نفت سپاهان )از طریق ارائه در شرکت 

بورس تهران( شفاف سازی شد و سپس خبرنگاران سوالات خود را مطرح کردند.
 محسن قدیری درباره علت انصراف گفت: »قیمت سهام بورس نفت سپاهان چشمگیر نبود و از 
خرید منصرف شده ایم.«وی با اشاره به اینکه آگهی فروش سهام شرکت نفت سپاهان در مردادماه 
جاری در تارنمای شرکت بورس تهران منتشر شــد، گفت: »میزان سهم درنظر گرفته شده برای 

فروش در بورس معادل ۳۳ درصد و با قیمت پایه ۲۳۵ هزار میلیارد ریال بود«.
 قدیری با بیان اینکه 17/1 سهام شرکت پالایش نفت ســپاهان متعلق به شرکت پالایش نفت 
اصفهان است، اضافه کرد:» باتوجه به تاکید ســهام داران عمده شرکت پالایش اصفهان، باهدف 
بررسی درجه ارزش شرکت نفت سپاهان، متقاضی خرید سهام این شرکت بودیم؛ اما در نهایت 
این اقدام محقق نشد«.قدیری تاکید کرد که رویکرد مدیریت مجموعه اش را بر اساس پروژه های 
زودبازده و دارای توجیه اقتصادی پیش می برد و در همین راستا تاکید کرد که »پالایشگاه در حد 
امکان هیچ تصمیمی را بدون تحقیق علمی و بررسی صرفه اقتصادی اجرایی نمی کند؛ بنابراین 
درصد خطا در این مجموعه صنعتی پایین است.« قدیری اضافه کرد: »سهام داران خیال شان راحت 
باشد جایی که سودده نباشد و یا قیمت ســهام برای خرید بالا باشد به هیچ عنوان ورود نخواهیم 
کرد.«مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در ادامه، هدف گــذاری هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان تا ســال 1۴۰۶ را رسیدن به قله برترین شــرکت های دنیا از لحاظ تکنولوژی و سوددهی 
عنوان کرد و افزود: »خرید سهام شرکت نفت سپاهان در زنجیره ارزش سوددهی پترو پالایش 
اصفهان موثر است «.مدیرعامل شــرکت پالایش نفت اصفهان گفت: شرکت نفت اصفهان ۴۵۰ 
پروژه در دست اجرا دارد؛ این شرکت اخیرا معاونت هوش مصنوعی را راه اندازی کرده و برای آن 
۶۰ پروژه کاری تعریف شده است.قدیری با انتقاد از روند فرسایشی و طولانی برخی از پروژه ها در 
کشور اضافه کرد: »بهره برداری بیشتر پروژه ها در کشور حدود 1۰ سال طول می کشد؛ اما پروژه های 
شرکت نفت اصفهان همچون پروژه تصفیه نفت ســفید هشت ماهه و تا آخر ماه بهمن با قابلیت 
جداسازی گوگرد از نفت سفید با یک ظرفیت بالا راه اندازی می شود«.اما یکی از بخش های جذاب 
این نشست خبری، پرسش و پاسخ ها درخصوص بحث عوارض آلایندگی بود که پتروپالایش 
باید بپردازد. قدیری در این بخش، چندباری تاکید کرد که این شرکت درواقع اصلا آلاینده نیست و 
پولی که تحت عنوان »عوارض آلایندگی« از آنها گرفته می شود، در راستای مسئولیت های اجتماعی 

هلدینگ پرداخت می شود. قدیری در توضیحاتی در این باره گفت: »شرکت پترو پالایش اصفهان 
خود را جزو صنایع آلاینده نمی داند؛ اما عوارض پرداخت می کند چرا که این حرکت را در راستای 
مسئولیت اجتماعی خود و کمک به کشور می داند و ســالانه مبلغ 1۰ هزار میلیارد ریال عوارض به 
وزارت کشور پرداخت می کند؛ این در حالی است که هم اکنون مشعل های شرکت پالایشگاه نفت 
خاموش است و تمام متغیرهای آلاینده ما در حد استاندارد است. اگر این شرکت آلودگی داشت، 
ابتدا 1۴۰ هکتار درختان محوطه این شرکت خشک می شدند که این گونه نیست و شاهد هستیم 

که درختان بسیار سرزنده و سرسبز هستند.«

مصرفآبخامپالایشگاهدرنیمهدومسال۱۴۰۳بهصفرمیرسد
مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: »پیش بینی 
می شود تا سال 1۴۰۵ تولید نفت کوره ای نخواهیم داشــت و تمام محصولات ما استاندارد شده 
است.«قدیری همچنین از کلنگ زنی و تکمیل پروژه تصفیه خانه در کمتر از 1۰ ماه خبر داد و اضافه 
کرد: »ازاین پس شرکت نفت اصفهان از تصفیه پساب فاضلاب شاهین شهر استفاده و به منظور 

استراتژی ذخیره آب نیز توانایی ذخیره پنج تا ۶ بشکه ذخیره آب تصفیه شده از پساب را دارد«.
 قدیری گفت: »تمام آب های تصفیه شده به مخازن ۳۰۰ هزارمترمکعبی ذخیره سازی می شود و 
این مخازن می توانند آب 1۵ روز پالایشگاه اصفهان را در زمان های بحران و کمبود آب تامین کند.«

استفاده از پســاب و کاهش مصرف آب خام یکی از مهم ترین اهدافی است که صنایع در پی آن 
هستند؛ در این راستا مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان گفت: »مصرف آب خام پالایشگاه 
در نیمه دوم سال 1۴۰۳ به صفر می رسد و استفاده آب خام در پالایشگاه اصفهان پس از ۴۴ سال از 
فعالیت این شرکت قطع و آب مورد نیاز پالایشگاه فقط از پساب تصفیه شده تامین خواهد شد.«

تولیدروزانه۱۳میلیونلیتربنزینیورو5دراصفهان
مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان در پاســخ به سوالی مبنی بر اینکه این شرکت به حوزه 
تولید بنزین یورو پنج ورود کرده است یا خیر عنوان کرد: این شرکت روزانه 1۳ میلیون لیتر بنزین 
یورو پنج را تقدیم کشور می کند؛ اما تخصیص آن برای اصفهان و سایر استان ها بر عهده شرکت 
نفت اصفهان نیســت. قدیری با بیان اینکه پالایشــگاه اصفهان ۲۴/۵ میلیون لیتر گازوئیل با 
استاندارد یورو پنج تولید می کند اظهارکرد: با بهره برداری از طرح های کیفی سازی در دست اجرا، 
میزان تولید بنزین روزانه پالایشگاه تا سال 1۴۰۵ به ۲1/۵7 و گازوئیل به ۲۵/۲۳ میلیون لیتر 

در روز افزایش می یابد.وی تصریح کرد: 1۰ هزار نفر در این شــرکت مشغول به کار هستند و در 
آینده با تاسیس شرکت جدید زیر مجموعه شرکت نفت ظرفیت اشتغال 1۰ هزار نفر دیگر به این 

شرکت اضافه خواهد شد.
قدیری همچنین در پاسخ به سوالی درخصوص اینکه علت نایاب یا کمیاب بودن بنزین یورو۵ 
در جایگاه های سوخت اصفهان چیست، گفت که این مســئله به شرکت توزیع و پخش برمی 
گردد و پتروپالایش تنها مسئولیت تولید را دارد که تولید هم می کند ولی اینکه بعد چطور توزیع 

می شود، در حوزه اختیارات آنها نیست. 

پدافندغیرعامل؛مستحکمترینبخششهرکانرژیاصفهان
قدیری در پایان و در پاسخ به سوالی درخصوص میزان اســتحکامات پتروپالایش اصفهان در 
زمینه پدافندغیرعامل و رفع آسیب پذیری های احتمالی در این زمینه هم گفت: »پدافند غیرعامل 
اصلا در خون ماست. بحث پدافندغیرعامل به طور کامل در دوسال آینده یکی از  مستحکم ترین 
قسمت های شهرک انرژی اصفهان خواهد بود؛ به طوری که نه حملات تروریستی، نه ریزپرنده ها، 
هیچ کس و هیچ چیز نمی تواند نفوذ پیداکند. کسی نمی تواند از هیچ طریقی بمب یا هر وسیله 
خطرناک و مرتبط با مباحث تروریستی را وارد مجموعه کند ) چه از طریق خودرو و چه انسانی( . 
از طریق اشعه ایکس ری و سایر فناوری ها که مشغول کار روی آن هستیم، این اتفاق می افتد و 

از این بابت مطمئن باشید.«
قدیری تاکید کرد که درحال حاضر نیز پالایشگاه در بحث حملات سایبری و نفوذ دشمن از طرق 
مختلف، آسیب پذیر نیست و مستحکم است. حراست و حفاظت به بهترین و قوی ترین شکل 

ممکن در این زمینه مشغول کار و حراست هستند. 

مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان مطرح کرد:

پدافندغیرعامل؛ مستحکم ترین بخش شهرک انرژی اصفهان
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